
وزیر نیرو:

حقابه ایران از هیرمند را 
 تا وصول پیگیری 

خواهیم کرد
     وزیــر نیــرو گفــت: دولــت بــرای تامیــن 
منابــع آب هیرمنــد گام هــای جدی تعریف 
کرده و بر اســاس برنامه ریزی انجام شــده، 
حقابــه ایــران از رود هیرمنــد را تــا وصــول 

پیگیری خواهیم کرد...

وزیر کشور:

 در تغییر مدیران میانی
 سرعت مان کند است

    احمــد وحیــدی وزیــر کشــور گفــت: 
کیــد  بــه دســتگاه های ملــی و اســتانی تأ
کاهــش  کــه در خصــوص  شــده اســت 
جــا  بــه  میانــی  مدیــران  کارگیــری  بــه 
 مانــده از دولــت قبلــی تــاش بیشــتری 

صورت بگیرد...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 44  

هدف اروپا و امریکا از مداخله در مناقشه قره باغ، ایران است

افزایش شیطنت های 
ضدایرانی در قفقاز

  بخش هایی از بیانیه شــارل میشــل، رئیس شــورای اروپایی پس از نشســت صلح ســه جانبه اخیر 
با پاشــینیان و علیف باعث بحث و جدل های فراوان در رســانه ها شــده و عجیب اســت که در ایران 

توجهی به این تحولات مهم وجود ندارد...

ویترین   پیشنهادی

انرژیجامعه

صفحه 2 
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سیاست

نبض آینده جمعیت کشور 
ند می زند

ُ
ک

تابستان  و داستان رشد 
مصرف برق

رییس جمهور در بازدید از نمایشگاه کتاب تهران؛

 ناشران منتظر خبرهای خوش 
در زمینه تأمین کاغذ باشند

صفحه 3 

گار« از ماجرای نرخ گذاری یک محصول استراتژیک گزارش »روز

دادخواهی از دولت به دولتدادخواهی از دولت به دولت

سرمقالهویترین  پیشنهاد

نتایج ناامیدکننده برای رقبای اردوغان؛

قلیچدار اوغلو برای دور دوم برگ 
برنده رو می کند؟ 

در حالی که به نظر می رسد اپوزیسیون اردوغان را 
از پیروزی در دور اول محروم کرده باشــد، نتیجه 
همچنان قلیچداراوغلو را با یکی از بدترین سناریو ها 
روبرو کرد، آن هم پیش از انتخاباتی که توســط هر 
دو نامــزد اصلی به عنوان نبردی برای آینده ترکیه 

به تصویر کشیده شده است...

یادداشت

 تشکیل وزارت بازرگانی و تلاش 
برای رفع ابهامات موجود

   مصطفــی طاهــری، رئیس کمیســیون 
صنایع مجلس شورای اسلامی

تصمیم تشــکیل وزارت بازرگانی 
موضوعــی بود که از ســال های 
فعالیــت دولت هــای یازدهم و 

دوازدهم همواره مطرح می شد، اما به دلیل اختلافات 
میان مجلس شــورای اسلامی و دولت وقت هیچ گاه 

| صفحه 2 را بخوانید به سرانجام نرسید...

| صفحه 2 را بخوانید 

« از طغیان اجاره بها در تهران گزارش »روزگار

  کف قیمت اجاره به سقف دستمزد 
کارگران رسید!

  مینا علیزاده/ گروه اقتصاد
 مسئله افزایش بی رویه اجاره بها و مشکلات ناشی از آن 
برای مردم، اکنون بر کسی پوشیده نیست. با گذشت 
حدود دو ماه از ســال جدید مستاجران برای تمدید 

قرارداد آپارتمان خود با مشکل مواجه شده اند و...

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

  || صفحه  صفحه 22  

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www.instagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgarwww.roozgarpress.ir
پایگاه خبری

 آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای  آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
بدون ارزیابی کیفی  به شماره بدون ارزیابی کیفی  به شماره 2100121001//14021402  

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

، بلــوار بــرق،  شــرکت بــرق منطقــه ای تهــران، ســاختمان حــوزه  : شــرکت بــرق منطقــه ای تهــران بــه نشــانی تهــران، ســعادت آبــاد، بالاتــر از کــوی فــراز گــزار 1-نــام و نشــانی مناقصــه 
ســتادی، طبقــه ســوم، بــال شــرقی، امــور تــدارکات و قراردادها

ح زیر :  کیفی به شر ح مناقصه: تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای بدون ارزیابی  2-شر

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه
میزان تضمین ) سپرده ( شرکت مبلغ برآورد )ریال(موضوع مناقصهتدارکات الکترونیکی دولت

در فرآیند ارجاع کار )ریال(
زمان گشایش 

پیشنهادات

خرید 30000 متر سیم محافظ هوایی حاوی 1402/210012002001008000031
چهارشنبه 1402/03/17 26.737.686.4801.336.000.000فیبر نوری 48    به قطر 10SM/5  رشته  

ساعت 9 صبح

الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  بــه   ،  1402/03/03 لغایــت   1402/02/30 تاریــخ  از  تواننــد  مــی  متقاضیــان  اســناد:  دریافــت  محــل  و  مبلــغ  مهلــت،  زمــان،   -3
 4001050904005655 حســاب  شــماره  بــه  اینترنتــی  پرداخــت  درگاه  طریــق  از  ریــال   500‘000 مبلــغ  پرداخــت  بــا  و  مراجعــه   www.setadiran.ir آدرس  بــه   دولــت 
واریــزی شناســه  شــماره  بــه  مرکــزی  بانــک  خزانــه  کل  اداره  نــزد  تهــران  ای  منطقــه  بــرق  شــرکت  نــام  بــه   )IR  890100004001050904005655 شــبا   )شــماره 

0000000001003-82-221500-74-0509-64-3 جهت خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند.
4- مدت اعتبار پیشنهادات: اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاکات شش ماه می باشد.

بحســاب  نقــدی  واریــز  یــا  معتبــر  بانکــی  ضمانتنامــه  بصــورت  کار  ارجــاع  فرآینــد  در  شــرکت  تضمیــن  مبلــغ   : کار  ارجــاع  فرآینــد  در  شــرکت  تضمیــن  مبلــغ  و  نــوع   -5
4001050906372822 )شــماره شــبا IR 740100004001050906372822 وشــماره شناســه 962221500100000000000000000001( تمرکــز ســپرده های بــرق تهــران نــزد 

. می باشــد  خزانــه 
6- نام و نشانی دستگاه نظارت: شرکت برق منطقه ای تهران به نشانی مندرج در بند یک.

7- زمان و محل تحویل پیشنهادات : 
-پیشــنهاد دهنــدگان مــی بایــد ضمــن بارگــذاری تصویــر کلیــه مــدارک پــاکات )الــف ، ب ، ج( در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت تــا ســاعت19:00 روز ســه شــنبه مــورخ 
1402/03/16 ، نســبت بــه ارســال اصــل  ضمانتنامــه شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار مطابــق شــرایط درج شــده در اســناد مناقصــه، در پاکــت لاک ومهــر شــده تــا آخــر وقــت اداری 
ــد برگــزاری  همــان  روز )ســه شــنبه مــورخ 1402/03/16( بــه دبیرخانــه حراســت بــه نشــانی منــدرج در بنــد یــک )طبقــه دوم( تحویــل و رســید دریافــت دارنــد. تمامــی فرآین

مناقصــه از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت صــورت مــی پذیــرد.
گشــایش پیشــنهادات : پیشــنهادات ارائــه شــده در ســامانه بــرای مناقصــه فــوق مطابــق جــدول بــالا درســالن پژوهــش 3 واقــع در طبقــه ســوم ســاختمان ســتادی شــرکت   -8

بــرق منطقــه ای تهــران گشــایش خواهــد یافــت .
9-  سایر شرایط: 

-ارائه پروانه کسب از وزارت صمت )صنعت ،معدن و تجارت (الزامی میباشد.
- ارائــه دو فقــره ســابقه فــروش شــامل موافقتنامــه قــرارداد بهمــراه رضایتنامــه مرتبــط بــا موضــوع فــروش ســیم محافــظ هوایــی حــاوی فیبــر نــوری از خریــداران  قبلــی الزامــی 

میباشــد.
تذکــر مهــم : مناقصــه گرانــی کــه در پنــج ســال گذشــته بــا شــرکت بــرق منطقــه ای تهــران قــرارداد مرتبــط بــا موضــوع مناقصــه را داشــته و قــرارداد آنهــا پایــان یافتــه باشــد ،ارائــه 

یــک فقــره رضایتنامــه حســن انجــام کار از آخریــن قــرارداد مرتبــط الزامــی میباشــد ،در صــورت عــدم ارائــه رضایتنامــه مذکــور پیشــنهاد آن مناقصــه گــر مــردود اعــام میگــردد.
عاقمنــدان بــه شــرکت در مناقصــه مــی بایســت جهــت ثبــت نــام و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی )توکــن( بــا شــماره هــای دفتــر ثبــت نــام 88969737 و 85193768 

و مرکــز تمــاس 27313131 تمــاس حاصــل نماینــد 

www.setadiran.irسامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

http://iets.mporg.irپایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

http://tender.tavanir.org.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت توانیر

www.trec.co.irپایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای تهران

 نوبت اول

وزارت نیرو
شرکت سهامی برق منطقه ای تهران
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آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ایآگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
همراه با ارزیابی کیفی)یکپارچه(همراه با ارزیابی کیفی)یکپارچه(

پروژه احداث پارک و سرویس بهداشتی جنب پل عاقلیهپروژه احداث پارک و سرویس بهداشتی جنب پل عاقلیه

رضا زنده دل- شهردار لاهیجان

شــهرداری لاهیجــان براســاس بودجــه مصــوب شــهرداری در نظــر دارد پــروژه احــداث پــارک و ســرویس بهداشــتی جنــب پــل عاقلیــه را بــا بــرآورد اولیــه بمبلــغ 
زیابــی کیفــی  15/848/698/607 ریــال را براســاس فهرســت بهــای ســال 1402 و بــا اســتفاده از منابــع داخلــی شــهرداری از طریــق برگــزاری مناقصــه عمومــی همــراه بــا ار
)یکپارچــه( بــه شــرکتهای واجــد شــرایط دارای حداقــل پایــه )5( رشــته ابنیــه و دارای گواهینامــه صاحیــت از ســازمان مدیریــت و برنامــه ریــزی از طریــق درگاه ســامانه 

تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس: www.setadiran.ir واگــذار نمایــد.
متقاضیــان واجــد شــرایط مــی تواننــد جهــت دریافــت اســناد مناقصــه از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــا واریــز مبلــغ 2/000/000 ریــال بــه 

حســاب شــماره 1610338972 درآمــد شــهرداری )بانــک ملــت( از روز چهارشــنبه مــورخ 1402/2/27 لغایــت روز چهارشــنبه مــورخ 1402/3/3 اقــدام نماینــد.
-مبلــغ تضمیــن شــرکت در مناقصــه: شــرکت کننــدگان جهــت شــرکت در مناقصــه مبلــغ 792/434/930 ریــال بصــورت ضمانــت نامــه بانکــی بــه نفــع کارفرمــا )بــا اعتبــار 

ســه مــاه( یــا واریــز بــه حســاب ســپرده شــماره 0105200887002 نــزد بانــک ملــی اقــدام نماینــد.
-سپرده نفرات اول تا سوم مناقصه تا انجام تشریفات قانونی مناقصه و عقد قرارداد مسترد نخواهد شد.

چنانچــه برنــدگان اول و دوم و ســوم مناقصــه از انعقــاد قــرارداد خــودداری نماینــد بــه ترتیــب ســپرده شــرکت در مناقصــه آنهــا بــه نفــع شــهرداری لاهیجــان ضبــط 
( روز ســه شــنبه مــورخ 1402/3/16 میباشــد.  خواهــد شــد. -آخریــن مهلــت جهــت ارائــه پیشــنهادها در ســامانه دولــت )ســتاد( تــا پایــان وقــت اداری )ســاعت 12 ظهــر
تبصره:متقاضیــان میبایســت جهــت ارائــه تمامــی اســناد از طریــق ســامانه فــوق الذکــر بارگــذاری و اقــدام نمایند،ضمنــا شــرکت کننــده میبایســت محتــوی پاکــت 
ضمانــت نامــه را بصــورت درب بســته تــا زمــان اعــام شــده بــه کارفرمــا )دفتــر امــور پیمــان و رســیدگی(تحویل نمایــد. -تاریــخ بازگشــایی پیشــنهادهای ارائــه شــده بــا 
حضــور شــرکت کننــدگان )همــراه بــا معرفــی نامــه(روز چهارشــنبه مــورخ 1402/3/17 راس ســاعت 11 ظهــر بــه آدرس: لاهیجان-بلــوار امــام رضا)ع(-میــدان گلســتان-
ســاختمان ســتادی شــهرداری خواهــد بود.-هزینــه درج آگهــی بــه عهــده برنــده مناقصــه میباشــد. -شــهرداری در رد یــا قبــول هــر یــک از پیشــنهادها مختــار میباشــد. 
-ســایر جزئیــات و اطاعــات در اســناد مناقصــه قیــد گردیــده اســت و متقاضیــان میبایســت جهــت اطاعــات بیشــتر بــه آدرس اینترنتــی ذکــر شــده مراجعــه نماینــد. 

-پیشــنهادهای فاقــد ســپرده و مبهــم و مشــروط از درجــه اعتبــار ســاقط میباشــد. دارا بــودن حداقــل پایــه )5( رشــته ابنیــه الزامــی میباشــد.
نوبت اول: 1402/2/27 

 نوبت اول

 سازمان آگهی های روزنامه روزگار 

 در استانهای کشور 
سرپرست و نمایندگی  فعال می پذیرد
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سیاست 2

در حالی که به نظر می رســد اپوزیســیون اردوغان را از 
پیروزی در دور اول محروم کرده باشد، نتیجه همچنان 
قلیچداراوغلو را با یکی از بدترین سناریو ها روبرو کرد، 
آن هم پیش از انتخاباتی که توســط هر دو نامزد اصلی 
به عنوان نبردی برای آینده ترکیه به تصویر کشــیده 

شده است.
کمال قلیچداراوغلو، نامزد اصلی اپوزیســیون ترکیه، با 
اطمینان از اینکه پیروزی در برابر رجب طیب اردوغان 
بالاخره در دسترس است، از رای دهندگان خواست تا 

در دور اول »کار را تمام کنند«.
امــا به جای پایان دادن به حکومت دودهه ای اردوغان، 
نتیجه انتخابات ریاست جمهوری روز یکشنبه اردوگاه 
اپوزیسیون را به خودکاوی واداشت -در شرایطی که تنها 

دو هفته به رای گیری دور دوم مانده است.
در حالی که به نظر می رســد اپوزیســیون اردوغان را از 
پیروزی در دور اول محروم کرده باشد، نتیجه همچنان 
قلیچداراوغلو را با یکی از بدترین سناریو ها روبرو کرد، 
آن هم پیش از انتخاباتی که توســط هر دو نامزد اصلی 
به عنوان نبردی برای آینده ترکیه به تصویر کشــیده 

شده است.

احزاب اپوزیســیون ترکیه ســابقه دست بالا داشتن در 
حمایت مردمی نســبت به اردوغان را دارند. اما ائتلاف 
شش حزبی قلیچداراوغلو پس از آن که نظرسنجی های 
معتبر نشان دادند که او می تواند نیمی از آرا را به دست 
آورد، با بادی در غبغب وارد انتخابات روز یکشنبه شد.

اما با باز شدن تقریباً همه صندوق ها، در واقع این اردوغان 
بــود کــه کمتر از ۱ درصد تا مرز ۵۰ درصدی لازم برای 
پیروزی کامل فاصله داشت و قلیچداراوغلو با حدود ۴۵ 

درصد آرا عقب تر بود.

پیروزی اردوغان و یارانش در انتخابات پارلمانی
اردوغــان نه تنها یک نتیجــه قابل اطمینان در رقابت 
انتخاباتی ریاســت جمهوری کسب کرد، بلکه ائتلافی 
متشکل از حزب عدالت و توسعه )AKP( و حزب افراطی 
ملی گرای جنبش ناسیونالیست )MHP(، یک پیروزی 

پارلمانی به دست آوردند.
به گفته امره اردوغان، اســتاد علوم سیاسی در دانشگاه 
بیلگی استانبول: »همه چیز دور دوم برای مخالفان بسیار 
پیچیده است«. وی گفت: »فقدان اکثریت در پارلمان 
علیــه قلیچداراوغلو عمل خواهد کــرد، زیرا اردوغان 

می تواند اســتدلال کند که رای دادن به او ثبات را در 
کشوری تضمین می کند که مدت هاست از دولت های 
ائتلافی دوری جسته است »نتیجه ی مغایر نظرسنجی ها 
بر جذابیت پایدار رئیس جمهور و طنین پیشــنهادات 
سیاســی او برای پایگاه رای دهنــدگان محافظه کار و 

متدینش با گرایش ملی گرایانه قوی تأکید داشت.
اردوغان همچنین از تمام دستگاه های دولتی خود برای 
از دور خارج کردن مخالفان استفاده کرد و در هفته های 
منتهی به رأی گیری رقابتی روز یکشــنبه، کمک هایی 
مانند افزایش دستمزد بخش دولتی و یک ماه گاز رایگان 

برای خانوار ها ارائه کرد.
ائتلاف اپوزیســیون پس از بســته شدن رای گیری ها 
در شــامگاه یکشــنبه پر از انرژی شده بود و به سرعت 
رســانه های دولتی را به »فریب دادن« ملت با شــروع 
اعلام اولیه نتایج از شهر های طرفدار اردوغان متهم کرد.

دلسردی رأی دهندگان
اما تیم قلیچداراوغلو تا اوایل صبح روز دوشنبه پذیرفته 
بود که ترکیه به احتمال زیاد باید برای رقابت دور دوم 

آماده شود.

دل سردی رای دهندگان اکنون می تواند به یک موضوع 
جدی برای مخالفان تبدیل شود. ارجان ارگوزل، تحلیلگر 
بارکلیز در لندن، گفت: »رای دهندگان مخالف ممکن 
است انگیزه خود را، در پی نتایج بدتر از انتظار در انتخابات 
پارلمانی و ریاست جمهوری از دست بدهند.« وی افزود، 
نتایج موقت نشان می دهد که »چشم انداز سیاسی ترکیه 

تقریباً بدون تغییر باقی خواهد ماند.«
قلیچداراوغلو برای ایجاد ائتلاف شــش حزبی خود که 
از گروه هایی با دیدگاه های کاملًا متفاوت تشکیل شده 
بود، تلاش کرد. او همچنین با چالش های جدی از درون 
خود اپوزیسیون مواجه بود مبنی بر این که آیا کاندیدای 
مناسبی برای مقابله با اردوغان است، چرا که او طی ۱۳ 
ســال رهبری اش بر حزب، هیچ پیروزی در سطح ملی 
بــرای حزب جمهوری خواه خلق )CHP(، حزب اصلی 

اپوزیسیون ترکیه، کسب نکرده است.
مرال آکشنر، رهبر حزب IYI که دومین گروه بزرگ در 
ائتلاف »میز شــش« است، انتصاب قلیچداراوغلو را به 
عنوان نامزد ائتلاف در ماه مارس علناً رد کرد و تنها زمانی 
که موافقت شــد شــهرداران محبوب استانبول و آنکارا 
نامزد معاونت ریاست جمهوری شوند به ائتلاف بازگشت.

نتایج ناامیدکننده برای رقبای اردوغان؛

قلیچدار اوغلو برای دور دوم برگ برنده رو می کند؟

سرمقاله

کارکنان پلیس در شهر 
واشنگتن دی سی آمریکا در 
سی و پنجمین مراسم سالانه 

یادبود افسرانی که در سال 
2022 جان خود را از دست 

دادند./ آسوشیتدپرس

 رای گیری برای 
 انتخابات پارلمانی 
 و ریاست جمهوری 
 ترکیه - استانبول
Francisco Seco/AP 

گزارش تصویری

هدف اروپا و امریکا از مداخله در مناقشه قره باغ، ایران است

افزایش شیطنت های ضدایرانی در قفقاز
  احسان موحدیان 

بخش هایی از بیانیه شارل میشل، رئیس 
شورای اروپایی پس از نشست صلح سه 
جانبه اخیر با پاشــینیان و علیف باعث 
بحث و جدل های فراوان در رســانه ها 
شده و عجیب است که در ایران توجهی 

به این تحولات مهم وجود ندارد.
از جمله مهم ترین نکات مورد اشــاره در 
این بیانیه می توان به موارد زیر اشــاره 

کرد:
۱. »رهبران دو کشــور بر تعهد بی قید و 
شرط خود به اعلامیه آلمآتی و تمامیت 
ارضی ارمنستان )۲۹۸۰۰ هزار کیلومتر 
مربــع( و آذربایجــان )۸۶۶۰۰ هــزار 
کیلومتــر مربع( تاکید کردند. در جریان 
مذاکرات، تعیین مرز نهایی انجام شــده 

و بر سر آن توافق خواهد شد.«
برخــی رســانه های ارمنســتان براین 
باورنــد که پذیرش مســاحت ۸۶۶۰۰ 
کیلومتــر مربعی بــرای جمهوری باکو 
توســط دولت ارمنســتان بــه معنای 
پذیرش کامل حاکمیت باکو بر آرتســاخ 
و ۱۲۰ هزار ارمنی ســاکن در آن اســت. 
البته هنوز مشخص نیست برای آرتساخ 
خودمختــاری یــا حقوق خاصی در نظر 
گرفته شــده اســت یا خیر. میشل تنها 
گفته از آذربایجان خواستم تا با همکاری 
نزدیک با جامعه بین المللی، دســتور کار 
مثبتی برای تضمین حقوق و امنیت مردم 
آرتساخ یا قره باغ کوهستانی ایجاد کند. 
ولی مشــخص نیســت آیا در این زمینه 

ضمانت اجرایی وجود دارد یا خیر.

تردیدی نیســت که ایــن واگذاری، به 
تضعیف روســیه و ایران و افزایش نقش 
آفرینی رژیم صهیونیستی و ترکیه و ناتو 
در منطقــه و در نزدیکــی مرزهای ایران 
منجر می شود. به خصوص که خبرهایی 
در مورد موافقت ارمنســتان با خروج از 
سازمان پیمان امنیت جمعی به رهبری 

روسیه نیز منتشر شده است.
۲. »در حــوزه ارتباطــی، طرفیــن در 
مذاکرات انجام شده با هدف رفع انسداد 
مســیرهای حمــل و نقــل و ارتباطات 
اقتصادی در منطقه پیشــرفت آشکاری 
داشته اند. در حال حاضر مواضع دو طرف 
در مــورد این موضوع بســیار نزدیک به 

یکدیگر اســت، به ویژه در مورد احیای 
ارتباطــات از طریق راه آهن با نخجوان و 
از طریــق نخجوان. به گروه های مربوطه 
دســتور داده شــده که توافق اصولی را 
در مورد شــرایط افتتاح خدمات ریلی و 
کارهای ســاختمانی لازم به همراه یک 

جدول زمانی مشخص نهایی کنند.«
منتقدان می گویند که ارتباط آذربایجان 
بــا نخجوان و از طریــق نخجوان تنها با 
اســتفاده از یک گزینه ممکن اســت که 
همــان به اصطلاح »کریــدور زنگزور« 
اســت و ترتیــب زمانی کامــلًا در نکات 
بیانیه رعایت شــده اســت. یعنی پس از 
واگذاری قطعی آرتساخ به باکو، بلافاصله 

نوبت به اشغال جنوب استان سیونیک و 
اجرای پروژه دالان نورانی ناتو یا »کریدور 

زنگزور« می رسد. 
همان طور که قبلا بارها بیان شده، تلاش 
اروپــا و آمریکا بــرای مداخله در منازعه 
قفقاز با هدف ایجاد صلحی پایدار نیست 
و هدف اصلی وادار کردن ارمنســتان به 
پذیرش شــرایط باکو اســت تا ســپس 
زمینــه برای تمرکز بر هدف اصلی یعنی 

جمهوری اسلامی ایران فراهم شود.
راز دیگــر طرفداری اروپا از باکو، تلاش 
آن بــرای تامیــن انــرژی گاز از طریق 
رژیم علیف اســت . ماروش شفچوویچ، 
نایــب رئیس کمیســیون اروپــا، اخیرا 

در یادداشــتی در توییتر خود نوشــت: 
آذربایجان یک شــریک حیاتی در حوزه 
انرژی برای اتحادیه اروپاست. ما با رئیس 
جمهور علی اف، هدف مشــترک خود را 
برای تعمیق این مشارکت، از جمله خرید 
مشــترک گاز از طریــق پلت فرم انرژی 
اتحادیــه اروپــا و در زمینه منابع انرژی 
تجدیدپذیر، برای مثال هیدروژن ســبز، 

مورد بحث قرار داده ایم.
جای شــگفتی اســت که سیاست ایران 
در منطقه حســاس قفقــاز تا بدین حد 
منفعلانــه و همراه با ســردرگمی و بی 
عملی اســت. کشوری که در همسایگی 
ارمنستان و باکو قرار دارد، از شکل گیری 
کریــدور جعلی زنگــزور زیان غیر قابل 
جبــران می بینــد و تبعات سیاســت 
پاکسازی قومی ارامنه را می داند )حضور 
بیشــتر ترکیه، صهیونیست ها و ناتو در 
نزدیکی مرزهای ایران(، تنها تماشــاگر 
رویدادهاســت و حتی بــرای رایزنی با 
روســیه و هندوســتان در مورد منطقه 
قفقــاز تحرک خاصی نــدارد. اما اروپا و 
آمریــکا که مرزی با قفقاز ندارند از هیچ 
تلاشی برای تشدید نفوذ در این منطقه و 
افزایش شیطنت ضدایرانی ابایی ندارند. 
ایران هیچ نقشــه راه مشخصی نیز برای 
کاهــش چالش هــا و اختلافات با غرب 
و تبدیل شــدن به یک مقصد صادراتی 
گاز بــرای اروپــا ندارد. تبعــات این بی 
عملی برای نســل های بعــدی ایرانیان 
بسیار سنگین و چه بسا غیرقابل جبران 

خواهد بود.

خبر ویژه

رئیس جمهور در ششمین روز برگزاری سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به مصلای امام خمینی)ره( 
رفت و پای حرف ها و دغدغه های ناشران و فعالان حوزه کتاب و نشر نشست.

سید ابراهیم رئیسی با حضور در مصلای امام خمینی)ره( تهران از غرفه های مختلف سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران بازدید کرد.

رئیس جمهور با توجه به اهمیت مسائل حوزه کودک و نوجوان، بازدید خود را به صورت خاص از سالن ناشران کودک 
و نوجوان آغاز کرد.

در این بازدید دو ساعت و نیمه که وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی و مدیران این وزارتخانه در حوزه کتاب و نشر نیز حضور 
داشتند، ناشران و فعالان حوزه نشر درباره دغدغه های حوزه کتاب با رئیس جمهور گفت وگو کردند.

»تأمین کاغذ با کیفیت و ارزان قیمت« از مهم ترین دغدغه ها و مطالبات فعالان حوزه نشر بود که رئیس جمهور با تشریح 
اقدامات دولت در این زمینه، اعلام کرد با توجه به امکانات کشور و تدابیری که اندیشیده شده، ناشران به زودی خبرهای 

خوشی در این خصوص خواهند شنید.
رئیسی در گفت وگو با ناشران و فعالان حوزه کتاب با تاکید بر »پرهیز از غلبه ترجمه بر تألیف در حوزه نشر« به کارهای انجام 
شده توسط مؤلفین و ناشرین حوزه کودک و نوجوان اشاره و تصریح کرد: همانطور که نسبت به تغذیه و سلامت جسمی 
کودکان و نوجوانان حساس هستیم، باید نسبت به سلامت فکری و اندیشه آنها نیز با حساسیت ویژه برنامه ریزی کنیم.
رئیسی ادبیات کودک و نوجوان را یکی از قالب های مهم برای انتقال مفاهیم عالی دانست و افزود: کیفیت چاپ و نشر 

آثار هم به اندازه محتوا مهم است تا کتاب ها برای کودکان و نوجوانان جاذبه داشته باشد.

رییس جمهور در بازدید از نمایشگاه کتاب تهران؛

کاغذ باشند ناشران منتظر خبرهای خوش در زمینه تأمین 

وزیر کشور:

 در تغییر مدیران میانی
 سرعت مان کند است

وزیر کشور گفت: به دستگاه های ملی و استانی تأکید 
شده است که در خصوص کاهش به کارگیری مدیران 
میانی به جا مانده از دولت قبلی تلاش بیشتری صورت 

بگیرد.
احمد وحیدی وزیر کشــور، دربــاره تغییر مدیران 
میانی گفت: علی رغم روی کار آمدن دولت سیزدهم 
در برخی از بخش های کشــور، در کاهش استفاده از 
مدیران و مسئولین میانی دولت قبل و نیز تغییرات و 
جابجایی های صورت پذیرفته، سرعت مان کند است 
و متأسفانه استقرار مسئولین دولت سیزدهم در برخی 

نقاط با سرعت خوبی پیش نرفته است.
وی افزود: به دســتگاه های ملی و استانی تأکید شده 
اســت که در خصوص کاهــش به کارگیری مدیران 
میانــی بــه جا مانده از دولت قبلی تلاش بیشــتری 

صورت بگیرد.
وزیر کشــور همچنین با تاکید بر ضرورت پرهیز از 
دوقطبی سازی در جامعه، اظهار داشت: قطعاً یکی از 
تلاش های دشمن این است که در کشور دو قطبی های 
کاذب ایجــاد کند و اجازه حرکت یکپارچه ملی را به 

ما ندهد.

وزیر خارجه در نشست با مدیران رسانه ها:

وزارت امور خارجه آماده شنیدن 
دیدگاه ها و نقدهای سازنده است

وزیر خارجه در نشست با مدیران رسانه های داخلی 
گفت: وزارت امور خارجه آماده شــنیدن دیدگاه ها و 
نقدهای سازنده بوده و این امر به تلاش های حرفه ای 

دستگاه دیپلماسی کمک خواهد کرد.
پنجمین نشست هم اندیشی حسین امیر عبدالهیان، 
وزیر امور خارجه با مدیران مســئول و مدیران عامل 
رسانه های داخلی و برخی صاحبنظران رسانه ای در 
یــک فضای صمیمی همــراه با گفتگو، تبادل نظر و 
ارائه پیشنهادات پیرامون موضوعات سیاست خارجی 
و تحــولات گوناگون منطقه ای و بین المللی به مدت 

سه ساعت برگزار شد.
وزیــر امــور خارجه با مروری بر سیاســت خارجی 
جمهوری اســلامی ایران در دولت سیزدهم، آخرین 
تحولات مهم در حوزه سیاست خارجی را برشمرد و 

به سوالات حاضران پاسخ گفت.
امیرعبداللهیان با اشــاره به آغاز همایش سراســری 
ســفرا و رؤســای نمایندگی های جمهوری اسلامی 
ایران در تهران از هفته آینده، آن را فرصتی برای هم 
اندیشی و هم افزایی در مسیر تحقق اهداف سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران و تحقق هرچه بیشتر 

شعارهای دولت سیزدهم دانست.
امیر عبداللهیان تاکید کرد: وزارت امور خارجه آماده 
شــنیدن دیدگاه ها و نقدهای ســازنده بوده و این امر 
به تلاش های حرفه ای دســتگاه دیپلماســی کمک 

خواهد کرد.

ادعای آمریکا درباره آزادی های 
مذهبی در ایران

وزارت امور خارجه آمریکا در گزارش سالانه آزادی های 
مذهبی به کنگره این کشور مدعی نقض این آزادی ها 

در کشورهایی از جمله ایران شد.
وزارت امور خارجه آمریکا در گزارش سالانه مربوط به 
آزادی های مذهبی بین المللی در سال ۲۰۲۲ به کنگره 
این کشور که در وبگاه آن منتشر است، مدعی نقض 
آزادی های مذهبی به ویژه اقلیت ها در کشورهایی از 

جمله ایران، چین، میانمار و روسیه شد.
این در حالی اســت که دســتگاه دیپلماســی ایران 
پیش تر در واکنش به تکرار ادعاهای حقوق بشــری 
علیه ایران، گفته اســت که دولت آمریکا با داشــتن 
ســابقه نقض حقوق بشــر در داخل آمریکا به ویژه در 
رابطه با اقلیت های این کشور، به ویژه سیاه پوستان، 
فاقد صلاحیت قضاوت درباره وضعیت حقوق بشر در 

دیگر کشورهاست.

پاسخ ایران به ادعاهای جان کربی
ســخنگوی وزارت امور خارجه به اظهارات هماهنگ 
کننده ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی آمریکا 
در خصوص امنیت دریانوردی در خلیج فارس و تنگه 

هرمز واکنش نشان داد.
 ناصر کنعانی در واکنش به اظهارات جان کربی اظهار 
داشــت: ادعاها و اتهامات تکراری مقامات آمریکایی 
علیــه ایــران در ارتباط با امنیت دریانوردی در خلیج 
فارس و تنگه هرمز را کاملا مردود و بی اساس می دانیم.

کنعانی افزود: ایران مؤثرترین کشــور تأمین کننده 
امنیت دریانوردی در خلیج فارس و آب های منطقه ای 
و بین المللی اســت و همــواره تضمین کننده عبور 
بی ضرر کشتی ها و شناورها از تنگه هرمز بوده است.

 کنعانی تصریح کرد: اقدام اخیر بعمل آمده در ارتباط 
با دو کشتی توقیف شده، به دلیل تخلف این دو کشتی 
و مستند به احکام قضایی و با هدف مقابله با رفتارها 
و اقدامات مخل مقررات بین المللی دریانوردی بوده 

است.
کنعانی اظهار داشــت: طرح اتهامات ضدایرانی مقام 
آمریکایی در حالی صورت می گیرد که این کشــور 
طی دهه های طولانی با سیاست های مداخله جویانه 
و مخرب خود، به ایجاد و تشــدید بی ثباتی و ناامنی 
در منطقه خلیج فارس مشغول بوده و اتهام زنی های 
جدید به ایران نیز بهانه جویی و با هدف توجیه ادامه 
و یا افزایش حضور مداخله جویانه در منطقه صورت 

می گیرد.

 تشکیل وزارت بازرگانی و تلاش 
برای رفع ابهامات موجود

   مصطفی طاهری، رئیس کمیسیون 
صنایع مجلس شورای اسلامی

وزارت  تشــکیل  تصمیــم 
بازرگانی موضوعــی بود که از 
ســال های فعالیت دولت های 
یازدهــم و دوازدهم همواره مطرح می شــد، اما به 
دلیل اختلافات میان مجلس شــورای اســلامی و 
دولت وقت هیچ گاه به سرانجام نرسید. حال دولت 
سیزدهم به این نتیجه رسید برای بررسی دقیق تر 
بــازار وزارتخانه تخصصی ایجاد کند و نماینده ای 
از وزارت بازرگانــی در هیئت دولت وجود داشــته 
باشد. همین موضوع سبب شد لایحه دوفوریتی به 
مجلس شورای اسلامی تقدیم شود. در این لایحه 
سازمان حمایت و شرکت بازرگانی دولتی به عنوان 

زیرمجموعه های وزارت بازرگانی یاد شده اند.
مجلس شــورای اســلامی با دوفوریت این لایحه 
موافقت کرده است، اما جزئیات دقیق این وزارتخانه 
همچنان به رأی گذاشــته نشــده است. مخالفان 
تشکیل وزارت بازرگانی معتقدند، با به وجود آمدن 
این وزارتخانه واردات رونق خواهد گرفت و به تولید 
داخل آسیب جدی وارد خواهد شد. موافقان تشکیل 
وزارتخانه نیز معتقدند، در شرایط جنگ اقتصادی 
نیاز به وزارتخانه ای احساس می شود که موضوعات 
تنظیم بازار و تنظیم کالاهای اساسی را به صورت 

تخصصی پیگیری کند.
درباره تلاش برای حل مشکلات بر سر راه تشکیل 
وزارت بازرگانی و رفع مشکل تنظیم بازار به »راهبرد 
معاصــر« گفت: همه تأکید داریم روند تنظیم بازار 
کالاهای اساســی برای مردم مناســب نیست و در 
کمیسیون صنایع قبول داریم تنظیم بازار و بخش 
های مربوط به بازار خوب عمل نمی کنند. معتقدم 
حتی با تفکیک و تشکیل وزارت بازرگانی تنظیم بازار 
درست نمی شود. اگر وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مکلف شــود به طور موقت کاری با حوزه صنعت و 
معدن نداشته باشد و فقط بازار را مدیریت کند، باز 
هم بازار کالاهای اساســی کنترل نخواهد شد، زیرا 
هــم اکنون نیــز اقدامات این وزارتخانه بر مدیریت 

بازار متمرکز است.
 یکی از معاونت های تخصصی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرد، »بیشتر تماس ها با من در زمینه 
بازار بوده است و در زمینه تخصص کاری ای که به 
من سپرده شده بود، هیچ تماسی نداشتم«. در حال 
حاضر وزارت صنعت، معدن و تجارت در عمل وزارت 
بازرگانی اســت و اگر اقداماتش مناسب نیست، به 

دلیل روش غلط اجراست.
 نحوه تنظیم بازار از روش سنتی باید خارج شود. بارها 
به سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزیر 
سابق گفته شد باید وضعیت قیمت مرغ، گوشت، 
خودرو و اقلام اساسی مردم به صورت هوشمند رصد 
شود و شخص وزیر یا سرپرست مدیریت را در دست 
بگیرید، نه اینکه ۲۰ هزار نفر بسیج شوند که انبار 
کالاهای احتکار شده را بیابند، زیرا اینگونه اقدامات 

زمان و هزینه زیادی به مجموعه تحمیل می کند.
باید سه نوع رصد در کشور وجود داشته باشد؛

۱-    مالــی: یعنــی زمانــی حتی یک ریال جابه جا 
می شود، مبدأ و مقصدش مشخص شود

۲-    کالایی: طبق آن در سامانه توسعه تجارت آمار 
وضعیت پخش کالا شــفاف  شــود و نشان می دهد 
کالایی که به فروشــگاهی تحویل داده شــد، با چه 
قیمت و چه تعدادی به فروش می رسد. با این روش 
وضعیت بازار محصولات راحت مشخص می شود و 

می توان بازار را تنظیم کرد.
۳-    پیمانی: از زمانی که کالا به دست عمده فروش 
می رسد تا زمانی که وارد بازار شود، پیمایش انجام 

می شود.
اگر این سه رصد به صورت کامل انجام شود، مشکل 

تنظیم بازار حل خواهد شد.
فاطمی امین در شروع کار خیلی خوب پیش رفت 
و با وجود رصد زنجیره کالاها، باز هم عده ای سعی 
در تشــکیل وزارت بازرگانی داشتند. معتقدیم اگر 
تجــارت از بخش تولید جــدا و به وزارت بازرگانی 
داده شــود، تولید آسیب جدی خواهد دید. ممکن 
است بازار ثبات یابد یا قیمت ها کمی بهتر شود، اما 
تولید تحت الشعاع قرار می گیرد، زیرا بارها تجربه 
کرده ایم زمانی که گرانی ها افزایش می یابد و مردم به 
قیمت ها معترض می شوند، مسئولان کاری با سایر 
هلدینگ های اقتصــادی ندارند و صرفاً می گویند 
قیمت مرغ باید دستوری در رقمی مشخص ثابت 
بماند و تعطیلی تولیدکنندگان چندان برایشــان 

اهمیت ندارد.
 تاکنون یک صفحه از شرح وظایف وزارت بازرگانی، 
چه در دولت قبل و چه در دولت فعلی به ما نشــان 
نداده اند و بعد از ۱۰ تا ۱۲ ســال همچنان شــرح 
وظایفی نوشــته نشده است، ضمن اینکه تشکیل 
وزارتخانــه زمان بر اســت و هزینه اضافی تحمیل 
می کند. تا وظایف هر بخش مشــخص شــود و آن 
بخــش مدیریت بازار را در دســت بگیرد، به پایان 
زمان دولت فعلی رسیده ایم، باید این جوانب را نیز 
در نظر گرفت. در چنین شرایطی این اقدام به صلاح 

کشور نیست.
 تنها نقطه قوت تشکیل وزارت بازرگانی آن است که 
باعث می شود وزارت صنعت، معدن و تجارت به سایر 
بخش های تولید، یعنی معدن و صنعت بهتر برسد.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
یک کارشناس اقتصادی پاسخ داد؛

چرا اقتصاد ایران نسبت  به تغییرات 
خ بهره  حساسیت کمتری دارد؟ نر

 یکی از بحث برانگیزترین تصمیمات اقتصادی دولت 
ســیزدهم در سال گذشته، افزایش نرخ سود بانکی 
در اواســط زمستان سال گذشته بود. مدافعان، این 
تصمیم را در جهت کاهش رشد نقدینگی دانستند 
چراکه تا حدودی نرخ سود سپرده حقیقی )یا همان 
نرخ ســود منهای تورم( را بهبود بخشیده و موجب 
می شود عطش اخذ تسهیلات به عنوان یک موتور 

رشد نقدینگی کاهش یابد.
هــر چند تجویز نســخه افزایش نرخ ســود بانکی 
بــه عنــوان یک اقدام ضدتورمی در دنیا شــناخته 
می شود؛ اما گذشت چند ماه پس از عملیاتی شدن 
این تصمیم نشان می دهد که اهداف سیاست گذار در 
این رابطه محقق نیافته است. در همین حال برخی 
کارشناســان اقتصادی معتقدند به دلایلی همچون 
»حجم قابل توجه تسهیلات تکلیفی«، »سلطه مالی 
دولــت بر بانک های دولتــی«، »عدم وجود ضوابط 
مشــخص برای بانکداری خصوصی« و »فاصله زیاد 
نرخ بهره بانکی با تورم انتظاری« موجب شده است 
که سیاســت های پولی و مشــخصاً ابزار نرخ سود، 
تأثیرگذاری لازم در اقتصاد ایران را نداشته باشد. به 
همین جهت این دسته از کارشناسان معتقدند در 
کنار افزایش نرخ بهره بایستی مجموعه ای از اقدامات 
تکمیلی در دستورکار سیاست گذار پولی قرار گیرد.

خ بهره به تنهایی کارساز نیست تغییر نر
میثم مهرپور، کارشناس اقتصادی در رابطه با تأثیر 
نرخ بهره بر متغیرهای اقتصادی گفت: قطعاً تغییر 
نرخ ســود بر پارامترهای اقتصادی نظیر نرخ تورم، 
نقدینگی و غیره تأثیرگذار خواهد بود؛ اما این اقدام 
نمی تواند به تنهایی و به عنوان یک عامل مجزا تأثیر 
قابل توجهی داشته باشد. وی افزود: البته تغییر نرخ 
بهــره می تواند در کوتاه مدت مؤثر باشــد؛ اما تأثیر 
جامع، کامل و محسوســی را بر ســایر پارامترهای 
اقتصــادی نمی گــذارد. مهرپور در مقایســه میان 
اســتفاده از ابزار نرخ بهــره در اقتصادهای مختلف 
تصریــح کرد: نرخ ســود در برخی از اقتصادها ابزار 
مهم تری اســت، به گونه ای کــه تغییرات نرخ بهره 
تغییرات محسوس تر و مهم تری را بر سایر متغیرهای 
اقتصادی ایجاد می کند؛ اما نرخ سود در اقتصاد ایران 
چه در طرف عرضه چه تقاضا حساســیت خاص و 

جایگاه مهمی ندارد.

خ بهره  چرا اقتصاد ایران نسبت به تغییرات نر
حساسیت کمتری دارد؟

وی در خصوص دلایل حساسیت به ابزار نرخ سود در 
بعضی کشورها بیان کرد: در کشورهای توسعه یافته 
اگر نرخ بهره افزایش پیدا کند، بر میزان تولید و عرضه 
کالا نیز تأثیرگذار است؛ یعنی ممکن است با افزایش 
نرخ بهره شــاهد کاهش قابل توجه و محسوسی در 
تولید باشیم؛ اما در ایران به قدری مشکلات حاشیه ای 
مانند تحریم، فرسودگی تجهیزات تولید و بهره وری 
پایین و غیره برای تولید زیاد است که حتی موضوع 
تغییر قابل توجه نرخ بهره هم منجر به کاهش تولید 
نخواهد شــد. مهرپور ادامه داد: طرف تقاضا هم به 
همین صورت شبیه به طرف عرضه است؛ یعنی ابزار 
نرخ بهره در ایران در مقایسه با کشورهای توسعه یافته 
و سایر اقتصادها ابزار مهمی نیست به عبارتی اقتصاد 
ایران در قیاس با سایر اقتصادها نسبت به تغییرات 

نرخ بهره اقتصاد حساسی نیست.

خ بهره در ایران   فاصله تورم و نر
بسیار زیاد است

این کارشــناس اقتصادی عنوان کرد: در اقتصادی 
مانند آمریکا که بسیاری از تقاضاهای خدمت و کالا 
از طریق کارت های اعتباری و وام انجام می شود، اگر 
نرخ بهره افزایش پیدا کند تقاضای کالا و خدمات در 
این کشــور یا بسیاری از کشورهای اروپایی کاهش 
پیدا کرده و به دنبال آن به تولید ضربه وارد می شود.
وی در خصــوص اقتصاد ایــران بیان کرد: در ایران 
فاصله میان تورم و نرخ بهره به قدری زیاد است که 
حتــی اگر نــرخ بهره ۴ تا ۵ درصد –که در دنیا رقم 
بســیار قابل توجهی است_ هم افزایش یابد، باز هم 
شاهد شکل گیری صف برای دریافت وام و تسهیلات 
هســتیم؛ یعنی این طور نیســت که با افزایش ۲ تا ۳ 
درصدی نرخ بهره برای تسهیلات بانکی، مردم از اخذ 
تسهیلات صرف نظر کنند. به عبارتی می توان گفت 
اقتصاد ایران نسبت به تغییر نرخ بهره در قیاس سایر 

اقتصادهای دنیا حساسیت کمتری دارد.

گزارش

عضو کمیسیون عمران  مجلس: 

مخالف افزایش قیمت بلیت 
هواپیما هستیم

عضو کمیسیون عمران اظهار داشت: در کشورمان از 
بیش از ۶۰ فرودگاه، کمتر از ۴۰ فرودگاه عملیاتی است 
و کمتر از ۲۰ فرودگاه به طوری جدی فعال هستند و 

تنها یک فرودگاه اقتصادی است.
مجتبی یوســفی درباره درخواســت شــرکت های 
هواپیمایی برای افزایش ۱۰۰ درصدی بلیت هواپیما 
اظهار داشت: افزایش هزینه های سبد خانوار مردم با 
مشکلات مواجه کرده  است. در این میان باید حواسمان 
بــه عده ای کــه می گویند صنعت هوانوردی صنعتی 
نیســت که مردم از آن اســتفاده کنند و این صنعت 
مختص افراد متمول اســت، باشــد و این اظهارات و 
ادعا خطای محاسباتی است که جدیدا حتی برخی  از 
مدیران، آن را مطرح می کنند و دچار این خطا شده اند.
وی گفت: بسیاری از مردم از اقشار پایین برای درمان 
و عده ای هم برای انجام امور اداری مجبور به استفاده 
از هواپیما هستند. نمی توان برای رساندن یک بیمار به 
مقاصد، مسافت را چندین ساعت از طریق حمل و نقل 
جاده ای طی کرد. عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید 
کرد: هر چند به دلیل مشکلات اقتصادی، بسیاری از 
مردم در تامین معیشــت خود مانده اند اما مســافرت 
رفتــن همین مردم برای بخش هایی ایجاد اشــتغال 
کرده و افزایش قیمت بلیت هواپیما اشــتغال صنعت 
گردشــگری و هتلداری را تهدید می کند و به همین 
دلیل در برخی از  کشــورهای دنیا شــاهد آن هستیم 
که صنعت هوایی با هزینه ســر به ســر مسافر را جا به 
جا می کند. وقتی صنعت هتلداری و گردشگری دچار 
مشــکل شــود، اشتغال این حوزه هم به تبع آن دچار 
مشکل می شود. یوسفی ادامه داد: سرمایه گذاری که 
قصد فعالیت اقتصادی در یک منطقه را دارد که قطعا در 
اشتغالزایی در آن منطقه اثرگذار است؛ اولین نکته ای 
که به آن توجه دارد، دسترســی ســریع و آسان به آن 
منطقه است. کدام سرمایه گذاری ۲۰ ساعت مسافت 
جــاده ای و ریلــی را طی می کند تا به مقصد مورد نظر 
برای ســرمایه گذاری برسد. عضو کمیسیون عمران 
افزود: افزایش قیمت ها از جمله قیمت بلیت هواپیما 
باعث می شــود در این شــرایط که تورم سبد خانوار را 
کوچک کرده، مشکلاتی برای مردم به وجود بیاید و 
اشــتغال و درآمد مردم را در حوزه های گردشــگری و 
هتلداری تحت تاثیر قرار می دهد. وی گفت: مخالف 
افزایش قیمت بلیت هواپیما هستیم و به این موضوع 
در کمیسیون عمران هم تاکید داشته ایم و بازار برای 
بیشتر از این قیمت ها در بلیت هواپیما کشش ندارد.

عضو کمیســیون عمران مجلس اظهار داشــت: اما 
باید توجه داشته باشیم که صنعت هوانوردی در ۴۰ 
ســال گذشــته تحریم بوده و با وجود این مشکلات، 
مختصصان و صاحبنظران این صنعت با چنگ و دندان 
نتوانسته اند این صنعت را حفظ کنند و با دست خالی 
به جنگ تحریم های صنعت هوانوردی می  روند. در این 
شرایط دولت هم باید تعهدات خود در این صنعت از 

جمله تامین ارز صنعت هوانوردی را انجام دهد.
یوســفی با اشاره به مشکلات صنعت هوانوردی ادامه 
داد: شــرکت های هواپیمایی در دوره ای ارز ترجیحی 
دریافــت می کردنــد که بعد از قطــع ارز ترجیحی، 
مشــمول دریافت ارز نیمایی شــدند و دی ماه ســال 
گذشــته معاون رییس جمهوری دســتور داد که ارز 
نیمایی برای شرکت های هواپیمایی تامین شود که به 
مبادله ای تبدیل شد اما امروز شرکت ها ارز مورد نیاز 
خود را بالای ۵۰ هزار تومان از بازار آزاد تهیه می کنند 
در حالی که بخشی از هزینه های شرکت ها ارزی است.  
وی افــزود: همانطــور که گفتم مــا با افزایش قیمت 
مخالفیــم امــا باید توجه کنیم که در کشــور ترکیه 
بســیاری از هزینه شــرکت های هواپیمایی از بخش 
مسافری تامین نمی شود بلکه از بخش کارگو و حمل و 
نقل ترکیبی است. از سوی دیگر ایرلاین ها وارد صنعت 
هتل داری و گردشگری شده اند و از آن محل هم کسب 
درآمد می کنند. ما در کشــورمان این شرایط را برای 
ایرلاین ها ایجاد نکردیم و ارز مورد نیاز این شرکت ها 
را تامین نمی کنیم، در این شــرایط تمام هزینه های 

شرکت ها از بعُد مسافری باید تامین شود. 
یوسفی تاکید کرد: اگر از ایرلاین ها حمایت نشود این 
شرکت ها با اینکه در شرایط تحریمی سر پا ایستاده اند، 
زمین می خورند و به طور قطع تحریم داخلی بیشتر از 

تحریم خارجی تاثیرگذار تاثیرگذار خواهد بود.

گذاری یک محصول استراتژیک خ  « از ماجرای نر گار گزارش »روز

دادخواهی از دولت به دولت
  فاطمه امیر احمدی/ گروه اقتصاد

 قیمــت جدید خرید تضمینی گندم چند 
هفته ای است که مساله ساز شده به طوری 
که گندم کاران برای رســیدگی به موضوع 
طــی نامه هایی خدمت رهبر معظم انقلاب 
و رئیس جمهوری خواســتار رسیدگی به 

موضوع شدند.
 ماجــرای تعیین قیمــت جدید »گندم« از 
موضوع »دلار« آغاز شــد. تعیین قیمت هر 
محصول کشــاورزی در ابتدای سال زراعی 
خودش تعیین می شود و سال زراعی گندم 
شــهریور است. شهریور ۱۴۰۱ قیمت خرید 
تضمینی گندم ۱۳ هزار تومان تعیین شــد 
)پایه ۱۱.۵۰۰ به اضافه ۱,۵۰۰ تومان یارانه 
دولت در حوزه تأمین کود(. نرخ دلار در این 
زمان حدود ۲۸ هزار تومان بود. این عدد در 
ابتدای دی به حدود ۳۶ هزار تومان و در بهمن 
به بیش از ۴۰ هزار تومان رسید. ابتدای اسفند 

هم مرز ۵۰ هزار تومان را رد کرد.
نوســان قیمتی بازار دلار تمام بخش ها از 
تولید تا خدمات را تحت تأثیر قرار داده به 
طوری که یکی از مقصرهای نا به ســامانی 
بازارهایی چون مســکن، خــودرو، لوازم 
خانگی و… در ســال های اخیر دلار است. 
از ایــن رو بنیاد ملی گندم کاران کشــور، 
بهمــن ۱۴۰۱ با موج تغییــرات قیمتی، 
درخواســت تجدید قیمت شــهریور را به 
شــورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشــاورزی اعلام کرد.علــی قلی ایمانی، 
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران کشــور 
درباره چرایی افزایش قیمت گندم پیش از 
سال زراعی جدید گفت: متناسب با قیمت 
دلار هزینه محصولات مورد نیاز کشاورزی 
اعم از تجهیزات و ماشین آلات تا خدمات 
مربوط به بخش کشاورزی، افزایش یافت. 
عدم ثبات اقتصادی کشــور سبب شده تا 
برای یک هفته هم نتوان قیمتی را تعیین 
کرد و تعیین نرخ برای یک ســال اجحاف 
در حق کشاورز و گندم کاران است. از این 
رو بــا افزایش قیمت محصولات و خدمات 
مربوط به بخش کشاورزی انتقادها از سوی 

کشاورزان و گندم کاران آغاز شد.
ایمانی در ادامه ســخنان خود افزود: اما به 
بهانه های مختلف رســیدگی به موضوع با 
تأخیر همراه شــد که در نهایت بنیاد ملی 
گنــدم کاران طــی نامه ای با رونوشــت به 
کمیســیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شــورای اســلامی، موضــوع را به 

اطلاع ریاســت جمهوری رســاند. در ادامه 
کمیسیون کشــاورزی تشکیل جلسه داد 
و اعضــای بنیاد ملــی گندم کاران به آنالیز 
قیمت هــا پرداختند. تحلیل شــرایط بازار 
و قیمــت محصــولات و خدمات، نرخ تمام 
شــده تولید گندم را ۱۷ هزار تومان در هر 
کیلو اعلام کرد اما این قیمت مورد پذیرش 
واقع نشــد و مبلغ ۱۵ هزار تومان پیشنهاد 
شد.وی ادامه داد: این مبلغ در شورای قیمت 
گذاری محصولات اساسی کشاورزی به رأی 

گذاشته شد اما رأی نیاورد.

یک آنالیز چند وجهی
شــاهپور علایی مقدم، معاون برنامه ریزی 
و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
چرایی تأخیر در رسیدگی به موضوع قیمت 
گندم هم گفت: عمده مشکل، تأمین منابع 
اعتباری اســت کــه باید در بودجه ۱۴۰۲ 
دیده شود. در حال حاضر چون درخواست 
افزایش قیمت زودتر از زمان موعد و ســال 
زراعی است باید یک متمم به لایحه بودجه 
۱۴۰۲ افــزوده و به تصویــب نمایندگان 

مجلس برسد.
بــه نظر می رســد بین خــود نمایندگان 
کشــاورزان بر ســر قیمت ایــن محصول 
اســتراتژیک نیز اختلاف آرا وجود دارد. به 
گفته برخی کارشناسان فعال در تشکل ها، 
نمایندگان دولت در شورای قیمت گذاری 
محصولات اساسی کشاورزی روی عدد ۱۵ 
هزار تومان پافشاری دارند، بخشی دیگر از 

اعضای حاضر در شورا عدد ۱۶ هزار تومان 
را پیشنهاد کرده اند. بنیاد ملی گندم کاران 
هم تاکید دارد اگر این عدد حداقل کمتر از 
۱۷ هزار تومان باشــد گندم کاران متضرر 

می شوند.
محمدجواد عســکری، رئیس کمیسیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی درباره تغییر 
قیمــت جدید خرید تضمینی گندم گفت: 
بر اســاس آنالیزی که از قیمت تمام شــده 
کاشت، داشت و برداشت گندم در سراسر 
کشور انجام شد قیمت تمام شده به اضافه 
سود متعارف حدود ۱۶ هزار و ۸۰۰ تومان 
به دست آمد که به ۱۷ هزار تومان رند شد.

صاحبان رأی چه کسانی هستند؟
تعیین کننده قیمت محصولات کشاورزی 
از جملــه گندم با شــورای قیمت گذاری 
محصــولات اساســی کشــاورزی بــوده 
که متشــکل از ۹ عضو اســت؛ ۴ عضو از 
نمایندگان تشکل های مختلف کشاورزی 
)بنیــاد ملی گندم کاران، نظام مهندســی 
کشــاورزی، نظــام صنفی کشــاورزی و 
اتحادیه تعاونی های روستایی و کشاورزی 
ایران(، ۲ کشــاورز خبــره در محصولات 
مختلف کشاورزی و ۳ عضو دولتی )سازمان 
مدیریــت و برنامه ریــزی کشــور، وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت امور اقتصادی و 
دارایی( و همچنین ۲ نماینده از کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی به عنوان 
عضو ناظر که حق رأی ندارند.این شــورا با 

تأخیر در اردیبهشت چندین جلسه داشت. 
تغییر وزیر جهاد کشــاورزی ســبب شد تا 
نهایی شــدن مذاکرات به طول انجامد. در 
نهایــت ۱۷ اردیبهشــت قیمت از ســوی 

سرپرست وزارتخانه اعلام و ابلاغ شد.

میزان نیاز کشور
نیاز ســالانه کشــور به گنــدم حدود ۱۲ 
میلیون تن بوده که پیش بینی می شــود 
امســال بین ۸ تــا ۹ میلیون تن در داخل 
کشت و تأمین شود )۱۰.۵ میلیون تن برای 
خبازی هــا و ۱.۵ میلیون تن برای صنایع 
تبدیلــی مانند ماکارونی، انواع کیک و…( 

و باقی باید وارد شود.
گندم کاران اعلام کرده اند اگر نســبت به 
قیمت جدید بازنگری نشــود محصولات 
خود را با قیمت بیشــتر از ۱۵ هزار تومان 
به دلالان یا دامداران به فروش می رسانند.
یکــی از گنــدم کاران عنوان کرده، تعیین 
قیمت زیر ۲۰ هزار تومان توجیه اقتصادی 
نداشته و دولت باید سال آینده در واردات 
گندم رکورد جدید به ثبت برساند. کشاورزی 
هم تاکید کرده رویه فعلی مسؤولان، تولید 
را مســاوی با نابودی و فربه کردن دلال ها 
در امر واردات می کند. کشاورزان معترض، 
تاکید دارند در راستای حمایت از کشاورزان 
محصولات متناســب با تورم و قیمت دلار 
باید خریداری شود. آنها می پرسند »چطور 
دولت حاضر است به تاجر یارانه بپردازد تا 
گندم وارد کند اما حاضر نیست از کشاورز 

خودش حمایت کند؟
در این راســتا رئیس کمیســیون کشاورزی 
مجلس با ســه دلیل عنــوان کرد باید قیمت 
جدید خرید تضمینی گندم بازنگری شــود؛ 
نخست اگر قیمت هر کیلو گندم ۱۷ هزار تومان 
تعیین نشــود گندم به کشــورهای همسایه 
قاچاق خواهد شــد. در حال حاضر گندم در 
عراق هر تن ۶۵۳ دلار خرید و فروش می شود. 
دلیل دوم برای افزایش قیمت این اســت که 
محصولات خوراک دام نشــوند. موضوع سوم 

هم چراگاه شدن مزارع سبز است.

دادخواهی از دولت به دولت
رئیس شــورای قیمت گذاری محصولات 
اساسی کشاورزی با تمام رایزنی های انجام 
شده در نهایت قیمت مدنظر دولت را اعلام 
و ابلاغ کرد. ۱۷ اردیبهشت ۱۴۰۲ پس از 
حــدود ۴ ماه چالش بر ســر قیمت گندم 
ســیدمحمد آقامیری، سرپرســت وزارت 
جهاد کشــاورزی و رئیس این شــورا نرخ 
۱۵ هــزار تومــان برای هر کیلو گندم را به 
طور رســمی اعلام و ابلاغ کرد )قیمت پایه 
۱۳ هــزار تومان به اضافــه ۱.۵۰۰ تومان 
یارانه کاشــت و ۲ هــزار تومان نیز جایزه 
تحویــل(. در ادامــه این خبر، گندم کاران 
واکنش نشــان داده و عنوان کردند اعضای 
شورا نباید بر سر منافع گندم کاران معامله 
کنند. در ادامه این انتقادها برخی متولیان 
بخش خصوصی اعلام کردند رئیس شــورا 
عدد توافق شده را اعلام نکرده و باید امضا 
اعضای شــورا که در جلســه حاضر بوده و 
عدد مورد نظر را پذیرفته اند منتشر کند.

کشــمکش ها بر ســر نرخ جدیــد خرید 
تضمینی گندم ادامه دارد و بنیاد ملی گندم 
کاران طی نامه ای سر گشاده به رهبر معظم 
انقلاب خواستار رسیدگی به موضوع شدند. 
در ادامه اتاق اصناف کشــاورزی ایران نیز 
طــی نامه ای موضوع را از طریق ریاســت 

جمهوری در حال پیگیری هستند.
در نهایت عســکری، رئیس کمیســیون 
کشــاورزی مجلس درباره تاریخ برگزاری 
جلســه شورا برای بازنگری در قیمت ابلاغ 
شــده خرید تضمینی گنــدم گفت: قانونا 
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی به عنوان 
رئیس شورا ملزم است در هفته جاری این 
جلسه را با حضور تمام اعضا برگزار کند. آیا 
دولت با تجدیدنظر در رأی شــورا موافقت 

می کند؟

گفت و گو

« از طغیان اجاره بها در تهران گزارش »روزگار

کارگران رسید! کف قیمت اجاره به سقف دستمزد    
  مینا علیزاده/ گروه اقتصاد

 مســئله افزایش بی رویه اجاره بها و مشــکلات ناشی 
از آن برای مردم، اکنون بر کســی پوشــیده نیست. با 
گذشت حدود دو ماه از سال جدید مستاجران برای 
تمدید قرارداد آپارتمان خود با مشکل مواجه شده اند 
و از سوی دیگر در صورت تمایل برای تخلیه، از یافتن 

آپارتمانی جدید و مناسب با بودجه خود، ناتوانند.

کف قیمت اجاره در تهران
امسال پایه حقوق کارگران حدود هفت میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان اعلام شــده اســت؛ گفته می شود به طور 
معمول، خانوارها باید یک سوم از درآمد ماهیانه خود 
را برای هزینه های مربوط به مســکن پرداخت کنند 
که با توجه به دســتمزد امســال کارگران، به عبارتی 
مبلغی حدود دو میلیون و ۷۰۰ هزار تومان خواهد بود.
امــا بــا این حدود قیمت اجاره و رهن بین ۳۰ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان، در چه مناطقی از تهران و با چه امکاناتی 

می توان خانه اجاره کرد؟
بررسی فایل های اجاره نشان می دهد برای خانه ای با 
حداقل متراژ، یک خوابه و تقریبا با اجاره سه میلیون 
تومانــی و رهن زیــر ۱۰۰ میلیون تومان گزینه های 

بسیار محدودی وجود دارد.

صعود اجاره بها در تهران
با افزایش اجاره تا حدود پنج میلیون تومان گزینه های 
بیشتری می توان یافت؛ هر چند پرداخت ماهانه پنج 
میلیون تومان نیز برای قشر بزرگی از خانوارهای کشور 
بــا وجود تورم روزافزون در دیگر بخش ها غیرممکن 
است.بررســی فایل های اجاره نشــان می دهد برای 
آپارتمانــی ۴۰ متــری در منطقــه جیحون و طبقه 
همگف که ســاخت آن به ســال ۱۳۸۲ بازمی گردد، 
۱۰۰ میلیون تومان رهن و چهار میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان اجاره تعیین شده است .برای مورد دیگری نیز 
در منطقه اسکندری، ۵۰ متری و با عمری ۱۳ ساله، 

۱۰۰ میلیون تومان رهن و پنج میلیون تومان اجاره 
در نظر گرفته شــده اســت. این آپارتمان نیز مانند 

آپارتمان های قبلی امکاناتی ندارد.
برای فایلی ۵۵ متری نیز که ساخت آن به سال ۱۳۹۰ 
بازمی گــردد ۸۰ میلیون تومان رهن و چهار میلیون 

و ۶۰۰ هزار تومان اجاره ماهانه تعیین شده است.
در مجمــوع می توان گفــت واحدهایی با این حدود 
قیمتی، متراژی پایین تر از ۵۵ متر، سال ساخت بالای 
۱۰ سال و ساختمانی بدون پارکینگ و انباری دارند.

جهش قیمت ها در بازار مسکن
تهران با آغار فصل اجاره در سال ۱۴۰۲ به عرصه ای 
برای طغیان قیمت تبدیل شده است. بر اساس آخرین 
آمارهای منتشر شده از سوی بانک مرکزی، شاخص 
بهای اجاره مســکن در ســه ماهه سوم سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سه ماه دوم همان سال ۱۶.۸ درصد افزایش 
را تجربه کرده اســت.این در حالیســت که نرخ اجاره 

بها در ســه ماهه دوم ســال ۱۴۰۱ نسبت به سه ماهه 
قبل نیز ۱۲.۴ درصد رشد کرده بود. به عبارت دیگر 
از انتهای بهار سال ۱۴۰۱ تا انتهای پاییز همان سال 
نرخ اجاره بها ۲۹.۲ درصد رشد کرده است، در حالی 
که مصوبه افزایش سقف اجاره این رشد را تا حداکثر 
۲۵ درصد تعیین کرده بود. به معنای دیگر این مصوبه 
به دلیل نداشــتن ضمانت اجرایی مطمئن اثری در 
بازار نداشته است.مشکل بیشتر در بازار اجاره زمانی 
مشخص می شود که درمی یابیم میزان رشد اجاره بها 
در فصل پاییز سال ۱۴۰۱ را نسبت به فصل پاییز سال 
۱۴۰۰ معادل ۴۶ درصد افزایش را تجربه کرده است.
بدیهــی اســت که با این میــزان افزایش اجاره بها در 
کلانشــهری مانند تهران در آینده ای نه چندان دور 
اجــاره واحــدی حداقلی برای قشــر بزرگی از مردم 
غیرممکن می شود و این مسئله خود مقدمه ای برای 
بروز معضلات اجتماعی و دیگر زوایای پنهان در این 

زمینه خواهد بود.

خبر ویژه

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: تا زمانی که 
بازار داخلی ثبات پیدا نکند، تحت هیچ شــرایطی 
صادرات دام زنده نخواهیم داشــت. ســید محمد 
آقامیــری اظهار کرد: اینکه دولت جایگزین بخش 
خصوصی شــود را قبول ندارم و در همین راســتا 
صفــر تــا ۱۰۰ تامین و تنظیم بازار مرغ و تخم مرغ 
را بــه اتحادیه مربوطه واگذار کردیم.وی افزود: در 
بحــث تعیین قیمت مرغ دخالتی نکردیم. اتحادیه 
قیمت هــا را اعــلام کرد و ایــن قیمت نیز منطقی 
بود، زیرا در ســال گذشــته قیمت همین مرغ ۴۴ 

هزار تومان تعیین شــده بود و بر همین اســاس در 
همیــن مــدت نیز ۲ میلیــون و ۶۰۰ هزار تن مرغ 

تولید شده بود.
سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: در 
دوره ای انجمن هــا تصمیــم گرفتند، جوجه تولید 
شــود، زیرا قیمت جوجه پایین بود و این موضوع 
خللی در بازار ایجاد کرد و مقدار تولید مرغ به نصف 

ظرفیت تولید کاهش پیدا کرد.
وی اضافــه کــرد: به دو شــرط تعیین قیمت را به 
اتحادیــه واگــذار کردیم. اول اینکه این عدد باید تا 

تاریخ ۳۱ فروردین ســال ۱۴۰۳ ثابت باشد و دوما 
اینکه در صورت تغییر قیمت نهاده ها مگر افزایش 
بالای ۷ درصد، این قیمت ثابت بماند.سرپرســت 
وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد: بعد از واگذاری 
تعیین قیمت به اتحادیه، قیمت ها تا ۸۵ هزار تومان 
نیز افزایش داشت که پس از آن با ابزار نظارتی به این 
موضوع ورود پیدا کردیم. با انجمن جوجه یک روزه 
بــه توافق رســیدیم و قیمــت را ۱۵ هزار و ۹۰۰ تا 
۱۶ هــزار و ۹۰۰ اعــلام کردند، اما قیمت جوجه از 
فردای آن روز تا ۳۲ هزار تومان افزایش پیدا کرد.

ح داد: سرپرست وزارت جهاد کشاورزی شر

غ گهانی قیمت مر گرانی نا پشت پرده 
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نفت و انرژی کوتاه از انرژی4

بین الملل

 غول های نفتی غرب 
با وجود تحریم ها مشتری 

برق ایران شدند
روزنامه انگلیســی فایننشال تایمز طی 
گزارشــی با اشــاره به مردد بودن غرب 
در اعمال تحریم ها علیه ایران نوشــت: 
چندیــن شــرکت غربی از جمله شــل، 
بریتیش پترولیوم و اکســون موبیل برق 
مــورد نیاز خود برای فعالیت در میادین 
نفتــی عــراق را از شــبکه ملــی ایران 
می گیرند.  یک شرکت ایرانی بزرگ ترین 
ذینفع نیروگاه برقی اســت که قرار است 
عرضــه بــرق به یک پروژه گاز در عراق با 
حمایت شرکت شل را برعهده بگیرد. این 
نشان دهنده حضور گسترده تجارت ایران 
در عراق اســت و این شرکت انگلیسی را 
در تقابل با اولویت های ژئوپلیتیکی غرب 
در خاورمیانه قرار می دهد. شــرکت گاز 
بصره که ۴۴ درصد آن در اختیار شرکت 
شــل انگلیــس قــرار دارد، اصلی ترین 
مصرف کننده برق نیروگاه برق مســتقل 
رمیله در جنوب عراق در زمان آغاز فعالیت 
تأسیسات جدید آن در ماه ژوئن خواهد 
بود. نیروگاه رمیله تحت مالکیت شرکت 
اردنی شــامارا قرار دارد، اما توسط گروه 
ایرانی مپنا ساخته شــده که ۷۸ درصد از 
درآمد فروش برق آن را دریافت می کند. 
شــرکت شل انگلیس و شرکت گاز بصره 
هــر دو ادعا می کننــد هیچ قراردادی با 
مپنا ندارند. هیچ نشانه ای وجود ندارد که 
پرداخت های شرکت گاز بصره برای برق 
نیروگاه رمیله ناقض تحریم های آمریکا و 
اروپا برای معامله با ایران است. اما نقش 
مپنــا در این نیروگاه برق نشــان دهنده 
وســعت حضور شــرکت های نزدیک به 
ایران در زیرساخت های اقتصادی عراق 
اســت. ۲۰ ســال پس از حمله آمریکا به 
عراق، عدم ســرمایه گذاری، این کشور را 
به شــدت بــه واردات گاز و برق از ایران 
وابســته کرده اســت. چندین شــرکت 
نفــت بین المللی دیگر ازجمله بریتیش 
پترولیــوم و اکســون موبیل هم میادین 
نفتی را در عراق در اختیار دارند که برق 
خود را از شــبکه ملــی ایران می گیرند. 
ســاخت نیروگاه رمیله توسط گروه مپنا 
نشــان می دهد غــرب چگونه در قوانین 
خــود برای رابطه با تهران طی یک دهه 

گذشته مردد بوده است. 

 نفت برای افزایش قیمت 
سیگنال گرفت

انتشــار مجموعه ای از آمار در چین که 
حاکــی از ضعف اقتصــادی بود، تاثیری 
در قیمت هــا نداشــت و بــازار در عوض 
بــه تولید بالاتر پالایشــگاه های نفت در 
دومین مصرف کننده بزرگ نفت جهان 
توجــه کرد.بهای معاملات نفت برنت با 
۳۰ ســنت معادل ۰.۴ درصد افزایش به 
۷۵ دلار و ۵۳ سنت در هر بشکه رسید. 
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۲۷ ســنت معادل ۰.۳۸ درصد 
افزایــش، به ۷۱ دلار ۳۸ ســنت در هر 
بشکه رسید.هر دو شاخص روند کاهشی 
که در ســه روز معامله گذشــته داشتند 
را معکوس کردند و روز دوشــنبه بیش 
از یــک درصد افزایش پیدا کردند.وزارت 
انرژی آمریکا روز دوشنبه اعلام کرد سه 
میلیون بشــکه نفت خام بــرای ذخایر 
نفت اســتراتژیک بــرای تحویل در اوت 
خریداری خواهد کرد و درخواســت کرد 
پیشنهادهای فروش تا پایان ماه مه ارائه 
شود.توشــیتاکا تازاوا، تحلیلگر شرکت 
فوجیتومی ســکوریتیز در این باره گفت: 
بازار با این انتظارات که اگر قیمت وست 
تگــزاس اینترمدیت به نزدیک ۷۰ دلار 
یــا پایین تــر از آن نزول کند، خرید نفت 
توســط آمریکا برای ذخایر استراتژیک 
ادامــه پیــدا خواهــد کرد پشــتیبانی 
شــد.همچنین تقاضا برای خرید ارزان 
از ســوی بعضی از ســرمایه گذاران پس 
از ریزش شــدید اخیر قیمت ها، در این 
افزایش قیمت تاثیر داشت.آماری که روز 
سه شــنبه منتشر شــد، نشان داد تولید 
پالایشگاهی چین در آوریل، ۱۸.۹ درصد 
در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته 
رشد کرده و به دومین رکوردر بالا تاکنون 
رسیده است.تحلیلگران گروه ای ان زد در 
یادداشــتی نوشتند: تقاضا برای سوخت 
در چین، همچنان نشــانه های بهبود را 
نشان می دهد. آمار حمل و نقل، افزایش 
اســتفاده از خودرو را نشــان می دهد در 
حالی که سفرهای هوایی بین المللی هم 

افزایش پیدا کرده است. 

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی:

تقویت دیپلماسی انرژی راهی 
برای خنثی سازی تحریم هاست

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی گفت: به دنبال تقویت روابط با 
کشــورهای نفتی و گازی، دیپلماسی قوی در 
حوزه انرژی در دولت ســیزدهم شکل گرفته 
که راهی برای خنثی سازی تحریم ها به شمار 
می رود.حسین حسین زاده ، بیان کرد: بنده به 
عنوان یک کارشناس در حوزه نفت که حدود 
۲۰ سال در این صنعت کار کردم می گویم که 
یکی از نقاط قوت وزارت نفت فعلی تمرکز بر 
دیپلماسی حوزه انرژی است. تعامل خوبی با 
کشــورهای نفتی و گازی شکل گرفته است و 
قراردادی که با ترکمنستان داشتیم عملیاتی 
شده است.وی در ادامه اظهار کرد: در ارتباط 
با کشور ترکیه نیز بحث صادرات گاز را دنبال 
مــی کنیم. در حوزه احداث پالایشــگاه های 
فراســرزمینی گام های بسیار خوبی برداشته 
شــده است. پالایشگاه فراسرزمینی پالیتو به 
زودی افتتاح می شود. ارتباط خوبی در حوزه 
انرژی با کشورهای ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوئه و 
با همسایگان برقرار شده است.نماینده مردم 
لارســتان در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: یک دیپلماســی قــوی در حوزه انرژی 
شکل گرفته و رو به بهبود و توسعه است. این 
دیپلماسی نوید روزهای خوبی را برای صنعت 
نفت کشــور می دهد. یکی از راه های عبور از 
تحریم ها و خنثی ســازی آنان همین تقویت 

دیپلماسی انرژی است. 

بررسی ها نشان دادند؛

 کاهش 56 میلیون مترمکعبی 
آب سدهای تهران

هوای تهران روزبه روز گرم و گرم تر می شــود 
به گونــه ای کــه بــر اســاس تازه ترین اعلام 
شــرکت آب و فاضلاب استان میزان مصرف 
لحظه ای آب در ۲۲ اردیبهشــت ماه با بیش از 
۵۲ هــزار لیتــر در ثانیه، به میزان مصرف آب 
در نقطه اوج مصرف نزدیک شــد.این میزان 
مصرف در حالی اســت که هنوز وارد روزهای 
گرم تر تهران نشــده ایم تا نیاز آبی را تشــدید 
کند.شــرکت آب منطقه ای تهران تازه ترین 
وضعیت ســدهای ۵ گانه را منتشر کرد که بر 
اســاس آن حجم آب موجود در این ســدها از 
ابتدای ســال آبی جاری )مهر ۱۴۰۱( تا ۲۴ 
اردیبهشــت با ۵۶ میلیون مترمکعب کاهش 
نسبت به پارسال روبرو شده اند.مجموع حجم 
آب ســدهای تهران تا روز ۲۴ اردیبهشــت به 
رقم ۵۳۹ میلیون مترمکعب رســیده اســت.

پارسال و در همین بازه زمانی سدهای تهران 
در مجمــوع ۵۹۵ میلیــون مترمکعــب آب 
داشــته اند.مخازن سدهای تهران در شرایط 
نرمــال ۹۴۰ میلیون مترمکعب آب می توانند 
داشــته باشند که به این ترتیب وضعیت فعلی 
این ســدها با شــرایط نرمــال ۴۰۱ میلیون 
مترمکعب کســری دارند.این در حالی است 
کــه در روزهای آینده بیشــینه دمای هوای 
پایتخت به ۳۰ درجه سانتی گراد خواهد رسید 
و به تدریج سامانه های سرمایشی ساختمان ها 
و کولرهای آبی وارد مدار خواهند شــد و این 
موضــوع ضــرورت مدیریت مصــرف آب را 

دوچندان می کند.

مدیرعامل شرکت برق حرارتی خبر داد؛

آمادگی کامل نیروگاه های 
حرارتی برای تولید برق پایدار 

مدیرعامل شرکت برق حرارتی گفت: امسال 
۱۰۰ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی در دستور 
کار قــرار گرفته که در چند روز آینده با اتمام 
اقدام های پیش بینی شده در این بخش رکورد 
جدیدی در زمینه انجام تعمیرات نیروگاه های 
حرارتی به ثبت خواهد رســید. عبدالرســول 
پیشــاهنگ افزود: برای پیک تابســتان سال 
گذشته ۹۴ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی در 
دســتور کار قرار گرفتــه بود.وی، تعمیرات و 
توســعه نیروگاه های حرارتی را مرهون منابع 
و نیروی انســانی ممتاز صنعت برق دانســت 
و ادامــه داد: بــا تلاش پرســنل فعال در این 
بخش، هم اکنون نیمی از نیروگاه های کشــور 
ســاخت داخل اســت و فقط در سال گذشته 
۱۰۰ هــزار قطعه نیروگاهی در داخل کشــور 
ساخته شد. همین اقدام ها منجر شد تا حتی 
در نیروگاه هایــی که ســاخت داخل نبوده، 
نیازی به تأمین قطعات از خارج کشور نداشته 
باشیم.پیشاهنگ خاطرنشان کرد: متخصصان 
داخلی کشورمان در صنعت برق حرارتی سال 
گذشته موفق شدند چهار رکورد جدید را در 
زمینه افزایش ظرفیت نیروگاه های حرارتی، 
انجــام تعمیرات نیروگاهی، نصب و راه اندازی 
واحدهــای جدیــد و تولید بــرق حرارتی به 
ثبت برســانند که تلاش می شــود امسال نیز 
رکوردهــای جدیدی در ایــن زمینه به ثبت 
برســد.وی گفت: میانگین رقم آمادگی تولید 
نیروگاه های حرارتی دنیا در فصل تابســتان 
حــدود ۹۵ درصــد اســت، اما ایــن رقم در 

کشورمان به ۹۸ درصد افزایش می یابد.

رشد نسبتا سنگین مصرف برق برای  تابستان سال جاری پیش بینی می شود 

تابستان  و داستان رشد مصرف برق 
ســخنگوی صنعت برق گفت: بر اســاس 
پیش بینی های انجام شده، امسال نسبت 
به سال گذشته تابستان گرم تری خواهیم 
داشــت و این موضوع می تواند رشد نسبتاً 
سنگین مصرف برق را در پی داشته باشد. 
مصطفــی رجبی مشــهدی، در همایش 
مشــترک وزارتخانه های نیرو، کشــور و 
صنعــت، معدن و تجارت با اســتانداران و 
مدیران صنعت برق کشور با ارائه گزارشی 
از برنامه های وزارت نیرو برای عبور از دوران 
اوج بار تابستان امسال، بیان کرد: برای دوران 
اوج بار امســال، پیش بینی ما این است که 
مصــرف برق کشــور به بیــش از ۷۳ هزار 
مگاوات برســد، لذا ضروری است اقدامات 
مدیریت مصرف از ابتدای خرداد در تمامی 
بخش ها اجرا شــود و تا انتهای شهریورماه 
ادامــه یابد.مدیرعامل شــرکت مدیریت 
شــبکه برق ایران گفت: بیشترین میزانی 
که برای تولید برق امسال پیش بینی شده، 
۶۲ هــزار و ۵۰۰ مــگاوات اســت و پس از 
آن وارد فــاز مدیریــت مصــرف خواهیم 
شد.مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران اظهار داشــت: روز شنبه هفته جاری 
با افزایش حدود ۴.۵ درجه ای دما، مصرف 
برق کشور به ۵۴ هزار و ۸۴۴ مگاوات رسید 
یعنی مصرف برق نســبت به روز مشابه در 
ســال گذشته ۹ هزار مگاوات یا ۲۰ درصد 
افزایش یافت که عدد بســیار بزرگی است 
و نشــانه ای بر افزایش دمای زود هنگام و 
راه اندازی زود هنگام وسایل سرمایشی در 
تابستان امسال نسبت به سال گذشته است.

رجبی مشــهدی افزود: تابستان امسال در 
شهرهای نیمه شمالی کشور حدود یک تا 
یک و نیم درجه افزایش دما خواهیم داشت. 
در استان هایی مثل آذربایجان های شرقی 
و غربی و اردبیل حتی ممکن اســت از این 
عــدد هم فراتــر رود یعنی تا دو درجه هم 
افزایش دما داشته باشند که می تواند منجر 
به افزایش مصرف شود.سخنگوی صنعت 
برق خاطرنشان کرد: سال گذشته ظرفیت 
ســازی بســیار خوبی در زمینه تولید برق 
انجام شد به طوری که رکورد ۶ هزار مگاوات 
را در افزایش تولید ثبت کردیم. امسال در 
برنامه ۱۴۰ اقدام، پیش بینی شده که تقریباً 

بیشتر از این میزان به ظرفیت تولید افزوده 
شود با این وجود ناترازی تولید و مصرف برق 
در کشور همچنان ادامه دارد و صفر نشده 
بنابرایــن ضرورت دارد مدیریت مصرف در 
همــه بخش ها انجام شــود.وی بیان کرد: 
تا ۱۵ خرداد اگر چه شــرایط عادی اســت 
امــا در همیــن دوره هم ۲ یــا ۳ اقدام باید 
سرلوحه کار قرار گیرد. اول اینکه وضعیت 
تعمیرات نیروگاه های حرارتی برنامه ریزی 
شده که تا پایان اردیبهشت به پایان برسد 
تا حداکثر تولید را از ابتدای خرداد در مدار 
تولید داشته باشیم. همچنین شرکت های 
برق منطقه ای مکلف هستند نیروگاه هایی 

که تولید پراکنده دارند یا نیروگاه هایی که 
در اختیار صنایع هســتند را پایش کنند. 
اطلاعات این نیروگاه ها باید رصد شود که 
هرچــه زودتر ایــن واحدهای تولید نیز در 
برنامــه قرار گیرند.وی افزود: تا ۱۵ خرداد 
به صورت متعارف ممکن اســت یک یا دو 
روز در هفته افزایش دمای زیاد یا نامتعارف 
داشــته باشیم که برای آن باید مرحله دوم 
برنامــه مدیریت مصرف اجرا شــود. از ۱۵ 
خرداد تا ۱۵ شهریور نیز در شرایط هشدار 
خواهیم بود. بر اســاس تجربه حدوداً ۱۰ 
ســاله ای که از بررســی دما و نمودارهای 
مصرف به دســت آمــده، در دوره هایی با 

افزایش بســیار زیاد مصرف، در شــرایط 
اضطرار قــرار خواهیم گرفت و معمولاً در 
این دوره بیشــترین مصــرف را برای اوج 
مصرف پیش بینی می کنیم. امســال هم 
در ایــن دوره باید آمادگــی لازم برای هر 
اقدامی که مورد نیاز اســت داشته باشیم.

رجبی مشــهدی گفت: موضوع مهم دیگر 
در مقایسه امسال نسبت به سال گذشته، 
عدم اصلاح ساعت رسمی کشور بر اساس 
قانون مجلس شــورای اســلامی است که 
احتمال می رود باعث افزایش یک ســاعته 
زمان اوج بار شبانه شود. بنابراین، پیش بینی 
می شود که زمان اوج مصرف شبانه حدود 
۷۰۰ تــا ۱۰۰۰ مگاوات افزایش یابد؛ این 
بدان معناست که اقدامات مدیریت مصرفی 
که در ســال گذشته انجام شده، برای اوج 
بار شــبانه باید حتماً حفظ و حتی توسعه 
یابد.مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه 
برق ایران تاکید کرد: امســال لازم اســت 
کنترل و نظارت های مربوط به بخش های 
عمومــی )اداری، تجــاری و…( به ویژه در 
زمان پیک شــب با جدیت بیشتری دنبال 
شود.ســخنگوی صنعت بــرق خطاب به 
شرکت های تولید برق اظهار داشت: شاید 
تصور بر این باشد که بعد از ساعت ۱۴ افت 
بار خواهیم داشت، اما چنین چیزی طبق 
تجربه سال های اخیر صدق نمی کند بلکه 
افزایش دما تا ســاعت ۱۶ و ماندگاری دما 
تا ساعت ۱۹ ادامه خواهد داشت، بنابراین 
لازم اســت آب مــورد نیاز برج های خنک 

کننده نیروگاه تأمین شود.

خبر ویژه

وزیــر نیــرو گفت: دولت برای تامین منابــع آب هیرمند گام های جدی تعریف 
کرده و بر اساس برنامه ریزی انجام شده، حقابه ایران از رود هیرمند را تا وصول 
پیگیری خواهیم کرد.علی اکبر محرابیان ضمن اشــاره به دســتور رئیس جمهور 
مبنی بر پیگیری حقابه هیرمند اظهار داشــت: پیرو دســتور ویژه رئیس جمهور 
به منظور تعیین و تکلیف مسئله آب شرق کشور، روز گذشته جلسه ای با حضور 
دستگاه های ذی ربط در این موضوع تشکیل شد.وزیر نیرو در تشریح جلسه برگزار 
شده گفت: در این جلسه ابعاد مختلف حل مسئله حقابه هیرمند مورد بررسی 
قرار گرفت و پس از گزارشاتی که دستگاه های مختلف ارائه کردند، تصمیماتی 

به منظور احقاق حق ایران اتخاذ شد.وی افزود: مطابق گزارش های ارائه شده در 
این جلســه، دولت طالبان متعهد به عملیاتی کردن معاهده هیرمند و پرداخت 
حقابه ایران بر اســاس این معاهده شــده است.محرابیان تاکید کرد: دولت برای 
تامین منابع آب هیرمند گام های جدی تعریف کرده و بر اساس برنامه ریزی انجام 
شده ما حقابه ایران از رود هیرمند را وصول خواهیم کرد.به گزارش ایسنا، اخیرا 
رئیس جمهور در دســتوری ویژه وزرای امور خارجه و نیرو را مامور به پیگیری 
حقابه هیرمند کرد. بلافاصله پس از این دستور، وزیر نیرو از جلسه ای با حضور 

کلیه دستگاه های ذی ربط برای تعیین تکلیف این مسئله خبر داد.

وزیر نیرو:

کرد حقابه ایران از هیرمند را تا وصول پیگیری خواهیم 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران خبر داد؛

کشور  افزایش 2 میلیارد و 500 میلیونی بشکه ذخایر هیدروکربوری 
مدیرعامــل شــرکت ملــی نفت ایران گفت: پیــش از این حدود ۱۰ 
بلوک اکتشــافی معرفی شــده بود که اکنون با اضافه شدن ۱۶ بلوک 
تازه، شــمار بلوک های اکتشــافی تازه به ۲۶ عدد می رسد.محســن 
خجســته مهر، با بیان اینکه ۱۶ بلوک تازه به بلوک های اکتشــافی 
اضافه شــده اســت، گفت: با هدف حداکثرسازی ذخایر نفت و گاز در 
کشــور و بــالا بردن نرخ جایگزینــی نفت و گاز تولیدی، از زمان آغاز 
به کار دولت سیزدهم، حدود ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون بشکه معادل 
نفت به ذخایر هیدروکربور کشــور اضافه شــده اســت.وی با اشاره به 
برنامه ریــزی برای فعالیت های اکتشــافی تازه افــزود: برای تداوم و 
گســترش فعالیت های عظیم اکتشــافی که به عنوان بنیان راهبردی 

صنعت نفت و گاز به شمار می آیند، برنامه ریزی هایی انجام شده است 
که با سرمایه گذاری حدود یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلاری، حدود 
۱۶ بلوک اکتشــافی تازه در معرض توســعه برای بخش خصوصی و 
پیمانکاران و شــرکت های اکتشــاف و تولید قرار می گیرد.وی با بیان 
اینکه عمق راهبردی این شرکت، مدیریت اکتشاف است، توضیح داد: 
با انجام گسترده فعالیت های اکتشافی ذخایر عظیم هیدروکربوری که 
احتمال می رود از ذخایر تثبیت شده بیشتر باشند، کشف می شوند.

خجســته مهر  در ادامه گفت: پیش از این حدود ۱۰ بلوک اکتشــافی 
معرفی شــده بود که اکنون با اضافه شــدن این ۱۶ بلوک تازه، به ۲۶ 
بلــوک اکتشــافی می رســیم که در مجموع، حــدود ۲ میلیارد دلار 

ارزش ســرمایه گذاری این ۲۶ بلوک اســت.وی با اشــاره به قدمت 
۱۱۵ ســاله کشــف نفت در ایران، اظهار کرد: برای نخســتین بار در 
دولت سیزدهم، روش مغناطیس سنجی هوایی به منظور شناسایی و 
تشخیص و تفکیک لایه های رسوبی از سوی متخصصان و ابزار ایرانی 
شامل هواپیماها و خلبان های ایرانی انجام شده است که قبل از انقلاب 
تاکنون، چنین اتفاقی نیفتاده بود، اکنون این دانش بومی ســازی و 
همه ابزارهای مورد نیاز، در داخل کشــور تأمین شــده است و ابزاری 
نو به شمار می آید که کمک شایانی به فعالیت های اکتشافی می کند.
خجسته مهر در پایان توضیح داد: برای بخش های مختلف اکتشافی 

یک و نیم میلیارد دلار در برنامه هفتم در نظر گرفته شده است .

در نخستین نشست شرکت های ایرانی و روسی پیشنهاد شد؛

ایجاد صندوق سرمایه گذاری ایران و روسیه 
برای تأمین مالی پروژه های نفتی

دستیار ویژه معاون وزیر نفت در امور بین الملل 
و بازرگانی گفت: توســعه تجارت، ترانزیت و 
ســوآپ نفت و گاز برای شــرکت های فعال 
روســیه از مســیر ایران موضوعی است که در 
ســالهای گذشــته به آن توجه لازم نشد و به 
همین دلیل توســعه و تکمیل زنجیره ارزش 

بخش انرژی دو کشور ضروری است.
حســین شــاملی در نخســتین نشســت 
شــرکت های ایرانی و روســی در بخش نفت 
و گاز بــا بیــان اینکــه صنعت نفــت و گاز در 
ســال های آینده نقش کلیدی در روابط بین 
ایران و روسیه خواهد داشت، اظهار کرد: این 
ارتباط همراه با توســعه پایدار برای دو کشور 
را از این مســیر ایجاد خواهد کرد.وی با بیان 
اینکــه هر گونه راه حل برای ایجاد این ارتباط 
به توســعه ارتباط بین بخش های خصوصی و 
دولتی دو کشــور بســتگی دارد، گفت: ایران 
و روســیه در تأمیــن انــرژی پایــدار دنیا دو 
کشــور تأثیرگذار هستند و همکاری شرکت 
دو کشــور می تواند به تأمین انرژی دو کشور 
کمک کند.به گفته دســتیار ویژه معاون وزیر 
نفت ، اســتفاده از فناوری به صورت مشترک 

در توســعه و بهره برداری منابع نفت و گاز دو 
کشــور اثر کلیدی دارد و استفاده از تجربیات 
در آموزش منابع انسانی و ایجاد مکانیسم های 
جدید مالی با مشارکت بخشخصوصی محقق 
خواهد شد.شــاملی با بیــان اینکه این موارد 
بــرای توســعه و تکمیل زنجیره ارزش بخش 
انرژی دو کشــور ضروری اســت و دو کشــور 
می توانند به ارتقا نقش خود در تأمین امنیت 
انرژی جهان و رشــد اقتصادی خود بپردازند، 
گفت: تبادل دانش فنی و خدمات مهندســی 
بین دو کشــور با حضــور مؤثر و فعالانه برای 
افزایش همکاری های دانش بیان دو کشــور 
می تواند توسعه پیدا کند.وی با بیان اینکه افق 
همکاری های همه جانبه ایران و روسیه به ویژه 
همکاری های اقتصادی، روشــن، بلندمدت و 
استراتژیک است، موقعیت مناسبی فراهم شده 
تا در موارد مختلف همفکری و رایزنی کنیم، 
افــزود: ایران آماده اســت با حمایت از بخش 
خصوصی دو کشــور سیاســت ها را تا وصول 
نتیجه پیگیری کند، گفت: توسعه همکاری ها 
و مشارکت شرکت های دانش بنیان بخش اول 
همکاری های بخش خصوصی دو کشور است.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران :

گاز کمبود   با توجه به 
ذخیره سازی  اهمیت زیادی دارد

مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه گاز 
ایــران تازه تریــن وضــع طرح هــا و پروژه های 
ذخیره ســازی گاز طبیعی را تشــریح کرد.رضا 
نوشــادی با بیان اینکه ذخیره ســازی گاز یکی 
از مهم ترین اقدام هایی اســت که می تواند تأثیر 
قابل توجهــی بر تأمین پایــدار گاز، حفظ انرژی 
و افزایش بهره مندی از این نعمت الهی داشــته 
باشــد، گفت: در زمســتان ها که مصرف خانگی 
چند برابر می شــود، نیاز به ذخایر مازاد بر منابع 
مورد اســتفاده، ضرورت می یابد و ذخیره سازی 
گاز پاســخگوی نیــاز مصرف کنندگان در زمان 
اوج مصرف اســت.وی افزود: اهمیت این مطلب 
به قــدری اســت که در ســال های اخیر، جهان 
به ســمت رشد ذخیره ســازی گاز پیش رفته و 
ایران هم از این اقدام مستثنی نیست. مدیرعامل 
شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران تصریح کرد: 
بــا توجه به کمبود گاز، ذخیره ســازی  اهمیت 
زیادی دارد؛ کشــوری ماننــد هلند، ۴۰ درصد 
از گاز مصرفــی خــود را در فصل ســرد از محل 
ذخیره سازی گاز تأمین می کند از سویی میانگین 
ذخیره سازی گاز در اروپا ۲۲ درصد است.به گفته 
نوشــادی، مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه 

گاز ایران در دو کشور بزرگ تولیدکننده گاز مانند 
امریکا و روسیه، بخشی از مصرف فصل سرد آنها 
از محل ذخیره ســازی گاز است که میانگین این 
ذخیره ســازی حدود ۱۷ درصد است.وی ادامه 
داد: ما هم پیشــبرد پروژه های ذخیره سازی گاز 
را در صدر اقدام های صنعت گاز قرار دادیم و این 
اولویــت و اهمیت اکنون وارد تصمیم مجلس و 
دولت شده است، به گونه ای که رئیس جمهوری 
درباره ذخیره ســازی صحبت می کند و در آغاز 
پارســال، فــاز ۲ شــوریجه را کلنگ زنی کرد.
مدیرعامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
تأکید کرد: تلاش پیوسته و پایسته همکاران در 
شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران است که 
افزون بر اینکه کار اجرای پروژه را پیش برده اند، 
بسترسازی اجتماعی هم برای اهداف انجام گرفته 
است؛ بسترسازی اجتماعی به معنای عموم مردم 
و جامعه فنی و اقتصادی کشــور، از جمله جلب 
راهکارهای جذب بودجه  در اقدام های هماهنگ 
ارکان دولت و مجلس است.نوشــادی گفت: این 
بسترســازی این قدر قوی انجام شده که امسال 
در بودجه چند قســمت به موضوع ذخیره سازی 

تخصیص داده شده است . 
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مدیر امور آبفای کنگاور:

انشعابات غیرمجاز آب در کنگاور 
شناسایی و جمع آوری می شود

 کرمانشــاه / گروه اســتانها :مدیر امور آبفای 
شهرســتان کنگاور گفت: انشعابات غیرمجاز 
آب در کنــگاور شناســایی و جمــع آوری و به 

مراجع قضائی ارجاع می شود.
حبیب اله خزایی با تأکید بر جدیت آبفای کنگاور 
در جمع آوری و برخورد با انشعابات غیرمجاز در 
شهر و روستاهای تحت پوشش این شهرستان، 
اظهار کرد: طبق پایش و بررســی های به عمل 
آمده تعداد انشعابات غیرمجاز در سطح شهر و 
روســتا بسیار زیاد بوده و غالب آنها شناسایی و 
صورتجلسه شده اند و در صورت عدم مراجعه و 
پیگیری از سمت مالکین به مراجع قضائی ارجاع 

داده خواهند شد.
وی جمع آوری انشعابات غیرمجاز را از ۲ جنبه 
حائــز اهمیت دانســت و افــزود: با جمع آوری 
انشــعابات غیرمجاز، آبرسانی به لحاظ کمی و 
کیفی در شــرایط مطلوب باقی خواهد ماند و 
همچنیــن میزان درآمد شــرکت از فروش آب 
افزایــش می یابد که تأثیر بســزایی در کاهش 
مشــکلات مالــی و خدمت رســانی به موقع 
خواهد داشــت.مدیر امور آبفای شهرســتان 
کنگاور با اشــاره به انشعابات غیرمجاز واقع در 
فاز ۲ شــهرک ولیعصر، گفت: با توجه به اینکه 
اخطارهــای لازم از ســوی شــرکت به تمامی 
مالکین دارای انشعاب غیرمجاز داده شده است 
و در صورت عدم مراجعه برای پیگیری تمامی 
انشعابات مذکور در این نهضت جمع آوری و به 
مراجع قضائی ارجاع داده می شوند.وی از عموم 
مردم خواست با توجه به اینکه آب سرمایه ملی 
و جبران ناپذیر بوده و محافطت از این سرمایه 
وظیفه همه شهروندان است در صورت مشاهده 
انشــعابات غیرمجاز، ســاده از کنار این موضوع 
عبور نکنند و حتماً آن را به این امور برای پیگیری 

و جمع آوری گزارش دهند.

عضو شورای شهرستان مشهد بیان کرد:

 روستای فرخد می تواند 
 به قطب گردشگری کشاورزی 

استان تبدیل شود
مشهد / سمیرا رحمتی

عضو شورای شهرستان مشهد گفت: روستای 
فرخــد به عنوان نزدیکترین مرکز کاشــت و 
برداشــت گل محمدی و گل زعفران می تواند 
به قطب گردشــگری کشــاورزی تبدیل شود.

ســید ابراهیم علیزاده عضو شورای شهرستان 
مشهد گفت:روستای فرخد با وجود محصولات 
ارزشمند انگور، زعفران و گل محمدی در حال 
حاضر با مشــکلات و کمبودهای ریز درشتی 
مواجه است که اصلی ترین آن، روشنایی جاده و 
مراکز درمانی و توجه به بخش کشاورزی است.

سید ابراهیم علیزاده اظهار کرد: همچنین یکی 
از مسائل مردم فرخد خام فروشی یا تر فروشی 
گل محمدی اســت، که اگر مســئولین بخش 
کشاورزی به آن  توجه  داشته باشند و تجهیزات 
مکانیزه و کارشناســی لازم تامین شود باعث 
خوشــحالی مردم  و ایجاد انگیزه بیشــتر برای 
کشاورزان می شود و در صورت عنایت می توان 
گلاب نــاب را در خود منطقه فرخد به صورت 
عمــده تولید و عرضه بازارهای مختلف داخلی 
و حتی خارجی نمود.رئیس کمیســیون برنامه 
و بودجه شــورای شهر مشهد همچنین خاطر 
نشــان کرد:فرخد به عنوان نزدیکترین مرکز 
کاشــت  و برداشت گل محمدی و گل زعفران 
می تواند به قطب گردشگری کشاورزی تبدیل 
شود. با توجه به اینکه گلاب گیری گل محمدی 
هم توسط کارشناسان کشاورزی درشهرستان 
انجام می شــود، نشانه این است که این روستا 
دارای ظرفیــت جوان تحصیل کرده درزمینه 
های مورد نیازی چون کشــاورزی اســت که 
مــی تواند بــا حمایتهای دولت و خاصه بخش 
کشــاورزی و شــورای شهرســتان مشهد، به 
پیشرفت قابل توجهی برسد.وی افزود:  فرخد، 
فاقد مراکز تفریحی و فرهنگی و ورزشــی می 
باشــد و از آنجا که مسیر حدفاصل میان جاده 
کلات و مشــهد فاقد روشنایی کافی است این 
تاریکی، باعث بروز تصادفات بسیار در این جاده 
می شــود که ســالیانه میانگین ۲ تا ۳ کشته از 
اهالی فرخد در مســیر کلات،  جان خود را از 

دست می دهند.
علیزاده در خاتمه خاطر نشان کرد: امیدواریم 
با همکاری مسئولین بتوانیم فرخد را آنگونه که 
شایســته آن است دریابیم و با حل مشکلات و 
کمبودهای این شهرستان راه را به سوی تبدیل 
این منطقه به قطب گردشــگری کشــاورزی 

خراسان رضوی هموار سازیم.

ســمنان / تبیانیان :مدیر کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی ســمنان درجمع 
فعالان رســانه  استان گفت:جشنواره 
داســتان رضوی،جشــنواره ای است 
کــه با حمایت بنیاد ملی امام رضا)ع( 
و معاونــت فرهنگــی وزارت ارشــاد 
اســلامی، پانزدهمین دوره خود را با 
میزبانی مردم شــریف استان سمنان 
برگــزار می کند.وی اشــاره کرد: این 
جشــنواره تنها در یک یا دوســال در 
ســمنان نبوده و در استان های دیگر 
برگزار شده است؛ اما در سال های دیگر 
از روز آغاز این جشــنواره تاکنون، در 
سمنان بوده و امسال هم این جشنواره 
بــه خونــه ی اول خود یعنی اســتان 
سمنان بازگشت.وی همچنین گفت: 
مــا می توانیم ادعا کنیم که با دریافت 
۵۷۸ اثر، جشنواره موفقی را برگزار می 
کنیم. مراسم اختتامیه این جشنواره؛ 
در روز ۳۰ اردیبهشــت در محــل 
فرهنگســرای کومش ســمنان تئاتر 
شــهر برگزار خواهد شد که برندگان 
این جشنواره معرفی می شوند و مراسم 
اختتامیه جشنواره  هم باشکوه هرچه 
تمام برگزار می شــود.همچنین فلاح 
در ادامه گفت: این جشــنواره ی فاخر 
که ما ســمنانی ها به نام  کبوتر حرم  
آن را مــی شناســیم و کبوتــر حرم، 
برند جشــنواره داستان سمنان است؛ 

امیدواریم کــه بتواند به اهداف عالی 
خودش دست پیدا کند.این جشنواره 
در ســال قبل که دراستان دیگری در 
کشــور برگزار شده بود، نزدیک ۲۸۰ 
اثــر دریافت کرد، امــا اکنون با ۵۷۰ 
اثــری که دریافت کردیم؛رشــد قابل 
ملاحظه ای در دریافت آثار داشــتیم.
همچنین فلاح ابــراز امیدواری کرد: 
خوشبختانه از تمام استان های سراسر 
کشور آثاری به جشنواره رسیده است. 
لیست استان ها ۳۲ عدد ذکر شده به 
دلیل آنکه بعضی از آثار هم مشــخص 
نیســت برای کدام اســتان است. هر 
۳۱ اســتان دیگــر حداقــل ۲ یا ۳ اثر 
را به جشــنواره فرستادند.و این نشان 
از این اســت که  تبلیغات جشــنواره؛ 
واقعا ملی و کشــوری بوده و داســتان 
نویســان از سراسر کشور از جشنواره 
مطلع شــدند.فلاح در ادامه گفت: در 
ســالهای اخیر در هرجا که جشنواره 
ی داستانی برگزار شده؛ مردم شریف 
اســتان ســمنان، جوایز جشنواره را 
به خودشــان اختصــاص دادند.این 
گویای آن اســت که سرزمینی چون 
استان ســمنان با پیشینه ی تمدنی، 
در زمینه داســتان و داســتان نویسی 
دارای بضاعت و پتانســیل های بسیار 
زیادی است و لذا ما  جشنواره رو با این 
تاکید به سمنان برگرداندیم و انشاالله 

در سمنان نگه خواهیم داد.همچنین 
این جشنواره از دو بعد دیگر هم دارای 
اهمیت اســت:۱- به علت نام مبارک 
امام رضا)ع( است که ما به دلیل اینکه 
در بیــن الحرمین قرار گرفتیم؛ یعنی 
بیــن حرم فاطمه معصومه و امام رضا 
هســتیم، باید به مناسبت دهه کرامت 
کــه از میلاد حضرت فاطمه معصومه 
تــا میلاد امام رضا)ع( که دهه کرامت 
است؛ یک برنامه ی فرهنگی ارزشمند 
برگزار کنیم و چه برنامه ای بهتر از این 
برنامه که اهالی قلم در آن نقش دارند.
 مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
اســتان سمنان گفت: داستان در بین 
انواع فعالیت فرهنگی و هنری، جایگاه 
ویژه بسیار مهمی دارد به دلیل آنکه زیر 
بنای هر فعالیت فرهنگی یک داستان 

است. مثلا برای تولید فیلم، پادکست 
یــا هر فعالیت فرهنگی و هنری دیگر 
که می خواهد انجام شــود؛ داســتان 
نقطــه آغاز آن خواهد بود و داســتان 
های رضوی درواقع ابراز ارادتی توسط 
اهالی قلم به پیشگاه  امام رضا هستند.
 فــلاح در ادامه بیان کرد: جشــنواره 
داســتان ما امسال دو بعد اصلی دارد: 

طرح رمان و داستان کوتاه.
در جشــنواره ۴۸۸ داستان کوتاه و ۷۸ 
طرح رمان و ۱۲ موضوع متفرقه در قالب 
۲۳۶ مرد و۳۴۱ زن در جشنواره شرکت 
کردند.)این ۱۲موضوع متفرقه، شامل 
دلنوشــته و مطالبی بــوده که قابلیت 
انطبــاق در ایــن مباحث رو نداشــته 
اســت.(از نظر کیفی،امسال جشنواره 
در ســطح بســیار خوبی برگزار شده 

است و دبیر تخصصی جشنواره جناب 
آقای ناطق رئیس بخش داستان حوزه 
هنری کشور هستند. فلاح گفت: حوزه 
هنری در کشــور در داســتان، صاحب 
جایگاه و سبک است و نقش خوبی در 
کشــور دارد. همچنین در بعد اجرایی 
از علــی همتی که مســئولیت اجرایی 
جشــنواره رو قبول کردند و همچنین 
از معاونــت فرهنگی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و سایر اعضای ستاد و 
سایر نهاد هایی که همکاری می کنند 
و جشنواره را پیش می برند تشکر کرد.
وی در ادامه گفت: از مهم ترین شرکت 
کنندگان در جشــنواره، به جز حامیان 
اصلی که معاونت فرهنگی وزارت ارشاد 
و بنیاد ملی امام رضا اســت؛ نمایندگی 
آســتان قدس رضوی، صدا و ســیما، 
شهرداری، رسانه ها و سایر بخش های 
فرهنگی و هنــری حوزه هنری نقش 
خوب و همراهی را در  جشنواره داشته 
اند تشکر کرد. فلاح گفت: اداره آموزش 
و پــرورش؛ با اعلام جشــنواره به تمام 
آموزش پرورش های کشور، دانشگاه با 
ابلاغ جشــنواره به سراسر کشور، حوزه 
علمیه خواهران با ابلاغ جشنواره به تمام 
حوزه علمیه های سراسر کشور، بیشتر 
از ســایر نهاد ها، همکاری و مشارکت 
داشتند که از توجه شان بسیار ممنون 

و سپاسگزاریم.

 سمنان، بین الحرمین ایران
میزبان جشنواره ملی داستان کوتاه رضوی کبوتر حرم در کشور انتخاب شد
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 تسهیلات گیرندگان فرزندآوری 
از بانک دی

 بانک دی در ســال ۱۴۰۱ 
 موفــق به کســب رضایت
۸۸ درصــدی تســهیلات 
 گیرندگان فرزندآوری شد.

فرشــید عبــادی، مدیر 
روابط عمومی بانک دی درباره میزان پرداخت 
وام فرزندآوری در بانک دی گفت : این بانک در 
سال گذشته با پرداخت ۳۸۸۴ فقره تسهیلات 
فرزنــدآوری به مبلغ هزار و ۴۵۲ میلیارد ریال 
بــه متقاضیــان و ۸۱ متقاضی در صف انتظار، 
عــلاوه بر ثبت آمــار کمترین متقاضی در صف 
انتظار، موفق به کسب رضایتمندی حداکثری 
تســهیلات  گیرندگان خود شــد.  بر اســاس 
نظرســنجی انجام شــده از ســوی اداره روابط  
عمومــی بانک دی کــه از ۳۸۴ دریافت کننده 
تسهیلات فرزندآوری این بانک صورت گرفت، 
رضایت مشتریان در سه شاخص اصلی رضایت 
از عوامل انسانی شعبه، رضایت از فرایند دریافت 
خدمت در شعبه و رضایت از شروط و تضامین 
دریافتی از مشــتری سنجش شد که این بانک 
موفق به کســب رضایت ۸۸ درصدی مشتریان 

خود شد.

 وام خرید خودرو 
در بانک ایران زمین

 بانــک ایران زمین در نظر 
دارد بــه منظــور ارزش 
آفرینــی بــرای کلیــه 
تســهیلات  مشــتریان، 
کمــک هزینــه ثبت نام 

طرح یکپارچه عرضه خودرو را اعطا نماید.
با آغاز مرحله دوم ثبت نام طرح یکپارچه عرضه 
خودروهای داخلی، بانک ایران زمین مبلغ ۳۰۰ 
میلیون ریال به متقاضیان این طرح تسهیلات 

اعطا می کند.
متقاضیان می توانند برای دریافت تســهیلات 
پس از افتتاح حســاب یا اعلام حســاب خود در 
بانــک ایران زمین به عنوان حســاب وکالتی و 
تامیــن مبلغ ۷۰۰ میلیــون ریال برای معرفی 
حســاب به ســازمان حمایت، از این تسهیلات 

بهره مند شوند.

اخبار

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون تشریح کرد؛

اختصاص بیش از 3300 میلیارد 
 ریال برای رشد تولید 
در آذربایجان غربی

 بانــک توســعه تعــاون 
آذربایجــان غربی بیش از 
۳۳۰۰ میلیــارد ریال در 
راستای رشد تولید و مهار 
تورم در استان اختصاص 

می دهد.
عضو هیات مدیره بانک توســعه تعاون در سفر 
بــه ارومیه و در نشســتی بــا معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری آذربایجان غربی اعلام 
کرد:عملیاتی شدن شعار سال جزو راهبردهای 

بانک توسعه تعاون در سال ۱۴۰۲ است.
وی افزود: بانک توسعه تعاون استان آذربایجان 
غربی اقدامات مهم و موثری در راستای ارتقای 
توان تولید استان انجام دهد و شعب بانک توسعه 
تعاون در این استان جزو شعب برتر در سراسر 

کشور محسوب می شوند.
ایرانی ادامه داد:از شهریور سال گذشته تا کنون 
سه بار به آذربایجان غربی سفر کرده ام ، بازدید 
و اختصاص اعتبارات لازم برای تکمیل ، ایجاد 
و توســعه طرح های مهم تولیدی و اشتغالزایی 
اســتان جزو مهم ترین اولویت های این سفرها 

بوده است.
عضو هیات مدیره بانک توســعه تعاون با بیان 
اینکه برای مهار تورم و رشــد تولید تســهیلات 
بایــد بــه ســمت اقتصــاد مولد ســوق داده 
شــود،گفت:بانک توســعه تعاون در سال های 
گذشــته توانسته است نقش موثری در اقتصاد 
کشور خصوصا ارتقای نقش تعاونی ها،اشتغال 
روستایی، sme و طرحهای کوچک و زودبازده 
ایفــا و انتظــارات جامعه هدف را از جوان ترین 

بانک دولتی وتوسعه ای کشور برآورده کند .
در ادامه معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 
آذربایجان غربی نیز با بیان اینکه دولت در سال 
جدیــد تمام توان خود را برای حمایت از تولید 
به کار گرفته اســت،گفت: حمایت های بانک 
توســعه تعاون از تولید واشتغال در استان قابل 

تقدیر است.

همکاری ها میان بانک توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید گسترش می یابد
مدیر عامل بانک توسعه تعاون اعلام داشت همکاری ها میان این بانک 

و صندوق کارآفرینی امید گسترش می یابد.
محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک توسعه تعاون در جلسه انعقاد 
تفاهم نامه با صندوق کارآفرینی امید اظهار داشــت: همکاری بانک و 
صندوق از ســالیان گذشــته رو به گســترش بوده است و در این مقطع 

نیز محورهای همکاری در حال توسعه است.
وی افزود: صندوق کارآفرینی امید از نهادهای مالی خوشنام و تاثیرگذار 
در سطح کشور بوده است و در پرداخت تسهیلات خود اشتغالی، خرد 

و کوچک به جامعه هدف تاثیرگذار عمل نموده است .
شــیخ حســینی تصریح کرد: بانک توسعه تعاون خدمات تخصصی و 
اعتبــاری خود را بیشــتر متمرکز بر تعاونی هــا و بنگاه های در اندازه 
متوســط نموده اســت و رویکرد حمایتی و توســعه ای بانک به این 

جامعه هدف است.
مدیر عامل بانک توسعه تعاون تاکید کرد: دستاوردها و آثار اجتماعی 
مثبت خدمات بانک و صندوق در نقاط جغرافیایی سراسر کشور قابل 

مشاهده است.

وی خاطر نشــان کرد: بانک توســعه تعاون به لحاظ انضباط مالی در 
وضعیت مســاعدی قرار دارد و به لحاظ اســتانداردهای حسابداری و 
قواعد بانکداری به نحو موثری عملکرد داشــته اســت و قابلیت اجرای 

طرحهای عاملیتی را در سطح ملی بروز داده است.
شــیخ حســینی گفت: ظرفیت های مناسبی در هر دو نهاد مالی وجود 

دارد و تجربه همکاری و تعامل میان دو نهاد نشان دهنده وجود و تعدد 
مســیرهای همکاری اســت و دو طرف می توانند با هدف ارائه خدمات 
بهینه به جامعه هدف؛ از دستاوردهای طرفین و امکانات و سامانه های 
کاری به نحو مطلوبی بهره ببرند و هم افزایی موثری در مسیر خدمات 

توسعه ای ایجاد نمایند.
این مقام بانکی خاطر نشان کرد: رویکرد جهادی مدیریتی و اقدامات 
موثر در حوزه فناوری و چابک سازی در مجموعه صندوق کارآفرینی 
امید مشــخص اســت و بانک توســعه تعاون این اراده را دارد تا بتواند با 
همکاری صندوق هم افزایی موثری را در مســیر خدمات توســعه ای 

ایجاد نمایند.
نعمت اله رضایی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در این جلســه 
گفت: اقدامات صندوق در پرداخت ۴۰۸۰۰ فقره تســهیلات و ایجاد 
۱۲۰ هزار فرصت شغلی اثربخش بوده است و تلاش شده است تا عملکرد 
و وضعیت صندوق بر پایه بانک های اطلاعاتی دقیق و شفاف در دسترس 
باشد و امکان نظارت و برنامه ریزی برای ادامه فعالیت حمایتی بر پایه 

بسترهای مناسب فناوری اطلاعات نیز در حال حاضر فراهم است.

اخبار

با حضور بهزاد شیری مدیرعامل بانک و محمدجعفر صدیق دامغانی 
زاده، مشاور وزیر و رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعــات و فرهاد بهمنی عضو هیات مدیره، 

باجه بانکی پارک علم و فناوری به بهره برداری رسید.
شیری در این مراسم با اشاره به اینکه یک مجموعه پیش از اینکه 
در خدمــت کســب و کاری قرار بگیرد بایــد بتواند از فناوری های 
روز برخوردار باشد و به ذی نفعان خود نیز آن را ارائه بدهد، گفت: 
زمانی فناوری درخدمت بانک بود و از این پس پســت بانک ایران 
بــه عنوان بانــک تخصصی حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات ؛ در 

خدمت این حوزه خواهد بود.
وی افزود: پســت بانک ایران با حضور در پارک فناوری اطلاعات و 
ارتباطات در حد توان خود می کوشد به مجموعه شرکت های دانش 
بنیان فعال در پارک خدمات مالی و بانکی ارائه  دهد و همچنین از 
ظرفیت ها و توانمندی های صاحبان ایده در مسیر کسب و کارهای 
جدید بانک بهره مند شود. مدیرعامل پست بانک ایران با تاکید بر 
اینکه اســتفاده از فناوری های جدید، می تواند به کســب و کارهای 

نوپای مرتبط به بانک نیز کمک کند، ادامه داد: امیدواریم این ایده ها 
را با همگامی دو مجموعه که در خانواده وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات قرار دارند، عملیاتی کرده تا کسب و کارهای فعال در این 
پارک و سایر پارک های علم و فناوری کشور از مواهب آن بهره مند 

شوند. در ادامه این مراسم، صدیق رئیس پارک فناوری اطلاعات و 
ارتباطات با اشاره به اینکه پارک برای انجام هر فعالیت مالی پست 
بانک ایران را در نظر می گیرد، گفت: با توجه به گردش بیش از هزار 
میلیــاردی روزانــه در پارک این باجه می تواند به یکی از باجه های 
موفق پست بانک ایران تبدیل شود. رئیس پارک فناوری اطلاعات 
و ارتباطات با تاکید براینکه پست بانک ایران با راه اندازی فاینانس 
ارزی مــی تواند به شــرکت هــای دانش بنیان در این بخش کمک 
کند، تصریح کرد: شــرکت های حاضر در پارک حق بهره برداری 
طولانی مدت را دریافت کرده اند و پســت بانک ایران می تواند با 
پرداخت تسهیلات احداث ساختمان یا مشارکت در ساخت با این 

شرکت ها تعامل داشته باشد.
وی در پایان با اعلام اینکه با همکاری پست بانک ایران و شرکت های 
فعال در پارک به دنبال راه اندازی مرکز راهکارهای دیجیتال در این 
بخش هستیم که در خدمت بانک باشد، افزود: این مرکز با پشتیبانی 
از شرکت ها و اعتبار بخش خصوصی فعال در این پارک، این باجه 
را به یکی از باجه های موفق پست بانک ایران تبدیل خواهد کرد.

افتتاح باجه بانکی پارک علم و فناوری با حضور مدیرعامل پست بانک ایران و رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات

خبر  ویژه

استانها

سرپرست اداره کل صنعت معدن وتجارت خراسان جنوبی خبر داد؛

ح صنعتی ومعدنی شاخص درخراسان جنوبی گذاری 15طر هدف 
خراســان جنوبی / گروه اســتانها :حامدحســن نژاد سرپرســت 
اداره کل صنعــت معــدن وتجــارت خراســان جنوبــی درگفت 
وگوباخبرنــگاران گفت:پانــزده طرح صنعتی ومعدنی شــاخص 
بااعتبارهزارو۵۰۰میلیاردتومان دراستان هدف گذاری شده است 
که باتکمیل این طرح هابرای بیش ازدوهزارنفردراســتان خراسان 
جنوبی شــغل ایجاد میشود.حســن نژادهمچیــن افزود:تاکنون 

درخراسان جنوبی ۵۲۳پروانه بهره برداری صنعتی باحجم سرمایه 
گذاری ۹هزارو۸۴۵میلیارد تومان واشــتغال ۱۳هزارودویســت 
نفرصادرشــده اســت و۱۴واحدصنعتی بزرگ ؛۱۲واحدصنعتی 
متوســط ؛۴۸۸واحدصنعتی کوچــک و۲۸۰صنایع معدنی دراین 
اســتان وجوددارد.وی تولید کاشی وسرامیک ؛شمش طلا؛شمش 
منیزیم ؛تایر؛چینی بهداشتی؛لوله های پلی اتلین؛سیمان ؛خوراک 

دام وطیور؛کک وکنســانتره زغال سنگ؛کنســانتره مس؛خوراک 
دام وطیور؛محصــولات شــوینده وپودرهــای میکرونیزه معدنی 
راازمهم ترین محصولات تولیدی اســتان خراســان جنوبی اعلام 
کردوافزود:خراسان جنوبی باداشتن۹شهرک ۱۴ناحیه ی صنعتی 
؛۲هزارو۲۴۸هکتاراراضی دراختیاروهزارو۶۶هکتارزمین صنعتی 

اماده ی سرمایه گذاری میباشد.

وبــرگ  ســبز  ،بــرگ  مالکیــت  اســناد 
پیــکان  وانــت  خــودرو  کمپانــی 
رنــگ  بــه   1387 مــدل   OHV  1600
شاســی  شــماره  روغنــی  ســفید- 
31677774 وموتــور 11486081496 
وشناســه   17 ص   795  -61 وپــاک 
مفقــود    IRFCJ11XIFL677774
گردیــده از درجــه اعتبار ســاقط اســت. 
مریوان
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با حضور مدیرعامل، معاونان و مدیران شرکت؛

جلسه کمیته مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد
اصفهان / گروه اســتانها : محمدیاســر 
طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه، پس 
از اســتماع گزارش هریک از معاونان و 
مدیران شــرکت، طی سخنانی بر رفع 
مشکلات و محدودیت های موجود در 
نواحــی برای تحقق اهداف شــرکت و 
نقش آفرینــی حداکثری و به موقع در 

تولید و اقتصاد کشور تأکید کرد.
مدیرعامــل فــولاد مبارکــه در ادامه 
ســخنان خود بر آماده ســازی هرچه 
ســریع تر چارت سازمانی برای افرادی 
که به زودی باید در طرح های توســعه 
آماده بهره برداری ازجمله نیروگاه ۹۱۴ 
مگاواتی مشغول فعالیت شوند، تأکید 
کــرد و گفت: باید در کوتاه ترین زمان 
ممکن ایــن بخش از تولید نیز چابک 
سازی شود و پیش از شروع فصل گرم 
ســال و مواجه شدن با کمبود انرژی به 

مدد خطوط تولید شرکت بیاید.
مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار داشت: 
بدون شــک دســتاوردهای حدود دو 
ســال اخیر و ابتدای سال جاری میسر 
نمی شــد، مگر در سایه کارِ گروهی که 
خوشــبختانه در بهترین حالت اکنون 
در شــرکت ســاری و جاری اســت. 

رکوردهای به دست آمده قابل تحسین 
است؛ اما باید دائماً مراقبت کنیم و بهتر 
شــدن را به خود متذکر شویم.وی در 
ادامه ســخنان گفت: خوشبختانه در 
حوزه هــای مختلــف، شــاهد بهبود 
قابل توجهی هســتیم و امیدواریم این 
شرایط تثبیت شــده به بهترین شکل 

ممکن ادامه یابد.

 مدیران و رهبران سازمان 
نقش معلم را ایفا می کنند

وی در بخــش بعدی ســخنان خود با 
اشاره به نقش رهبران در سازمان های 
متعالی گفت: اگر نگاه جامع به انســان 

و بســتر یادگیری آن داشــته باشیم، 
می بینیــم کــه انســان ها در محیط 
خانواده، مدرسه، دانشگاه، جامعه و در 
جمع همسالان پرورش می یابند و پس  
از آن، هریــک از آن ها می توانند برای 
زیرمجموعــه خود در همه محیط های 
یادشــده نقش معلمی دلسوز و کارآمد 

را ایفا کنند. باید در نظر داشته باشیم 
به طور مشخص محیط کاری سازمان 
برای رشد و تعالی افراد، کمتر از سایر 
محیط ها نیســت؛ ضمن این که در هر 
مجموعــه، فرهنگ ســازمانی خاصی 
بــه کارکنــان منتقل می شــود. نکته 
قابل توجه این اســت کــه به طورکلی 
در همه ســازمان ها مدیران و رهبران 
ســازمان نقش معلــم را ایفا می کنند، 
زیرا رهبران ســازمان هســتند که با 
تعییــن راهبردهای کلان و نوع ارتباط 
خود با افراد، فرهنگ سازمان را شکل 
می دهند. دراین بین این سؤال مطرح 
است که بهترین معلم چه کسی است. 
بــه نظر می رســد بهترین معلم ازنظر 
هرکــس تعریــف متفاوتی دارد. معلم 
می توانــد در افــراد زمینــه و انگیزه 
لازم بــرای تحــول، موفــق بــودن و 
متفاوت بودن در آینده را ایجاد کند و 
پنجره های جدیدی برای افکار جدید 
و مســیرهای جدید بــه روی افراد باز 
کند. در ســازمان ها نیز باید شرایط به 
همین صورت باشــد و رهبران سازمان 
برای کارکنان خود زمینه های رشــد و 

تحول را فراهم کنند.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 در راستای حفظ و ارتقای ضریب اطمینان 
و پایداری تولید گاز در زمستان :

عملیات تعمیرات اساسی شرکت 
 پالایش گاز شهید هاشمی نژاد 

در سرخس آغاز شد
مشهد/ سمیرا رحمتی

مدیر عملیات شرکت پالایش گاز شهید هاشمی 
نژاد از آغاز عملیات تعمیرات اساسی سال ۱۴۰۲ 
در ایــن مجتمع گازی خبر داد.محمد حســین 
یاســی با اعلام این خبر افزود: تعمیرات اساسی 
پیــش رو در همه واحدهــای عملیاتی صورت 
خواهد گرفت و شــامل چهــار بخش تعمیرات 
اساســی، نوســازی، اجرای خدمات فنی و رفع 
نواص ایمنی می باشــد.این مقام مسئول زمان 
پیش بینی شده جهت اجرای عملیات تعمیرات 
اساســی را شــش ماه اعلام و تصریح کرد: طی 
ایــن مدت واحدهای تصفیه گاز ترش، بازیافت 
گوگرد، ســرویس های جانبی و سایر تجهیزات 
عملیاتی مورد بازرســی فنی و تعمیرات اساسی 

قرار خواهند گرفت.
یاســی با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری 
مبنی بر توجه به ساخت داخل و نیروهای بومی 
خاطر نشــان کرد: خوشــبختانه طبق سنوات 
گذشــته عملیات تعمیرات اساســی پالایشگاه 
توســط یکی از شــرکت های بومی شهرستان 
ســرخس صــورت می گیرد و بــرای انجام این 
عملیــات تعــداد ۴۰۰ نفر نیروی بومی کاریابی 
شده اند و این مهم ضمن رونق اقتصادی، تسریع 
در پشــتیبانی و اجرای کارهای فنی را به دنبال 

دارد.
مدیر عملیات شرکت پالایش گاز شهید هاشمی 
نــژاد اضافه کرد: طبق برآوردها در زمان اجرای 
تعمیــرات اساســی حدود ۶۰ هــزار نفر روز در 
بخــش پیمانــکار و ۲۰ هزار نفــر روز در بخش 
دستگاه نظارت و کارفرما فعالیت خواهند داشت 
و تعمیرات اساســی همه ســاله در شــش ماهه 
نخســت ســال و با هدف حفظ پایداری و تولید 
حداکثری در روزهای زمســتانی و ماه های سرد 

سال انجام می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع برق مازندران :

 اختصاص قبض رایگان برق 
با تخصیص پاداش 20 برابری 

صرفه جویی به مشترکین
مازندران / گروه استانها :در صورتی که مشترکان 
بتوانند میزان مصرف خود را نسبت به دوره مشابه 
سال قبل کاهش دهند تا ۲۰ برابر قیمت فروش 
بــرق پاداش دریافت می کنند.وی با بیان اینکه 
قیمت تقریبی هر کیلوات ساعت برق برابر ۱۰۰ 
تومان می باشــد کــه در صورت کاهش مصرف 
نســبت به دوره مشــابه سال گذشته به ازای هر 
یک کیلوات ساعت ۲۰۰۰ تومان تخفیف و پاداش 
تعلق خواهد گرفت گفت : تفاوتی که طرح پاداش 
صرفه جویی برق با طرح ســال گذشته دارد این 
است که در سال جاری مبلغ پاداش صرفه جویی 
تا ۲۰ برابر افزایش داشته است در حالی که سال 
گذشته این مبلغ ۵ برابر بود و این طرح شامل همه 
مشترکین می شود.مدیرعامل شرکت توزیع برق 
مازنــدران ضمن تقدیــر از همکاری و همراهی 
مشترکین فهیم در تابستان سال گذشته، افزود 
: در سال جاری اگر مشترکان بتوانند در ماه های 
گرم سال)۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور( مصرف خود 
را نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش داده و 
به ۵۰درصد الگوی مصرف برسانند ، به ازای هر 
کیلووات ســاعت کاهش مصرف معادل ۲۰۰۰ 
تومان پاداش گرفته و از دولت بستانکار می شوند.
عدم اســتفاده از دســتگاههای برقی غیر ضرور ، 
کاهش مصرف در ســاعات ۱۴ تا ۲۱،اســتفاده 
ازوســایل برقي پربازده به ویژه لوازم سرمایشي 
و کولرهــاي کم مصرف،خاموش کردن لامپهاي 
اضافي ،استفاده از دور کند کولر و رعایت دمای 
آسایش یعنی تنظیم دمای آن روی ۲۴ درجه را از 
جمله راهکارهاي کاهش مصرف برق در تابستان 

و اختصاص پاداش به مشترکان برشمرد.

 سرپرست اداره کل 
راه و شهرسازی مازندران:

آزمون ورود به حرفه مهندسان 
 در 8 شهر مازندران 

برگزار می شود 
مازندران  / گروه اســتانها : در اجرای آئین 
نامه اجرائی قانون نظام مهندســی و کنترل 
ســاختمان ، آزمون مقررات ملی ساختمان 
جهت ورود به حرفه و اخذ پروانه اشــتغال 
بکار مهندسی با حضور بیش از ۱۰ هزار نفر 
داوطلب در روزهای ۲۸ و ۲۹ اردیبهشــت 
ماه سال جاری همزمان با سراسر کشور در 
مازندران در ۸ حوزه امتحانی ســاری، بابل، 
بابلســر، آمل، نور، نوشهر، چالوس و تنکابن 
برگزار می شــود.وی تصریــح کرد: در این 
دوره از آزمون ها در هفت رشــته مهندسی، 
معمــاری صلاحیت های)نظــارت، اجرا( ، 
عمران صلاحیت های )نظارت، محاسبات، 
اجرا( تاسیســات مکانیکی)نظارت، طراحی 
و اجرا( تاسیســات برقی )نظارت، طراحی و 
اجرا( شهرســازی ، نقشه برداری و ترافیک 
برای اخذ پروانه اشــتغال به کار مهندســی 
و همچنیــن کاردانهای فنی ســاختمان در 
شــش رشــته معماری، عمران، تاسیسات 
مکانیکی، تاسیســات برقی، نقشــه برداری 
و شهرســازی برای اخذ پروانه اشتغال بکار 
کاردانی در پایه ۳ و تعیین صلاحیت حرفه 
ای معماران تجربی در پایه های ۳، ۲ و ۱ و 
آزمون های طرح واجرای گود، پی و ســازه 
نگهبان و ارزیابی، طرح و اجرای بهســازی 
در تاریخ های ۲۸ و ۲۹ اردیبهشت ماه سال 
جــاری از طریق ارکان اجرایی و نظارتی به 
طور هماهنگ و همزمان در سراســر کشور 
برگــزار خواهد شــد. ســابقه کار حرفه ای 
مــورد نیاز برای این آزمــون مطابق با ماده 
۵ آیین نامه آجرایی قانون نظام مهندســی 
ســاختمان خواهد بود و محاسبه بر اساس 
حداقل سه سال سابقه از تاریخ اخذ مدرک 
تحصیلی تا تاریخ برگزاری آزمون میباشد و 
چنانچه متقاضی در صورت نداشتن شرایط 
لازم با ورود اطلاعات نادرســت نســبت به 
ثبت نام اقدام و نمره قبولی کســب کند نه 
تنها قبولی نامبرده کان لم یکن تلقی شــده 
بــا وی مطابق بــا ضوابط و مقررات برخورد 
خواهد شــد.وی گفت: قبولی در این آزمون 
یکی از شــرایط اخذ پروانه اشــتغال بوده و 
متقاضی در صورت قبولی در آزمون و احراز 
سایر شــرایط مشخص شده در قانون نظام 
مهندســی و کنترل ساختمان موفق به اخذ 
پروانه اشتغال به کار حرفه ای خواهد شد.

 نشت یابي 
 بیش از 10 هزار کیلومتر شبکه گاز 

در استان گلستان
گلستان / گروه استانها : در سالی که گذشت 
بالغ بر ۱۰ هزار و ۵۰۰ کیلومتر شبکه گاز در 
اســتان گلستان نشت یابی شد.علی طالبی، 
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان گلستان با 
بیــان این مطلب، عنوان کرد: در راســتای 
نگهداري و مراقبت از تأسیسات گاز به ویژه 
تأسیسات مدفون شده و ایمن سازی خطوط 
لوله و شــبکه های گازرســانی ، این شرکت 
فرآیند نشــت یابی را در دو زمینه ادواری و 
درخواستی واحدها انجام می دهد.وی افزود: 
در همین خصوص در سالی که گذشت این 
شــرکت توانســت ۱۰ هزار و ۵۰۰ کیلومتر 
شبکه تغذیه و توزیع و همچنین تعداد ۳۱۵ 
هزار انشعاب گاز از نوع فلزی و پلی اتیلن را 

نشت یابی کند.
مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان با بیان 
اهمیت انجام این موضوع گفت: انجام نشت 
یابی شــبکه و انشــعاب گاز بسیار مهم بوده 
و کوتاهــي و غفلــت از این موضوع صدمات 
و خســارت های فــراوان و جبران ناپذیر به 
همراه خواهد داشــت که این اقدام هم ساله 
به منظــور جلوگیری از حوادث احتمالی و 
هــدر رفت گاز، صیانت از محیط زیســت ، 
اســتمرار جریان گازرســانی به مشترکین 

گرامی انجام می گیرد.

استانها 6

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان:

کشور است انتخابات سالم و پرشور ضامن امنیت 
گلســتان  / گروه اســتانها : معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
گلستان انتخابات سالم و پرشور را ضامن امنیت کشور دانست و بر لزوم 
به کارگیری افراد متعهد و متخصص در امر برگزاری انتخابات تاکید کرد. 
سیدعلی مهاجر در نشست با فرمانداران استان گلستان با اشاره به اینکه 
برگزاری انتخابات مهم ترین وظیفه اجرایی وزارت کشــور اســت، اظهار 
کرد: انتخابات نشــان دهنده عظمت و اقتدار ملت بزرگ ایران و حضور 
پرشــور مردم در انتخابات تضمین کننده امنیت کشــور است، لذا از هم 
اکنون باید زمینه حضور پرشور مردم در انتخابات را فراهم و برنامه ریزی 
کنیم.وی افزود: رئیس ستاد انتخابات و فرماندار شهرستان باید با استفاده 
از تمــام ظرفیــت بــا برنامه ریزی و مدیریت دقیــق، بهترین اتفاق را در 
انتخابات پیش رو رقم زده و فرمان مقام معظم رهبری را در شهرستان 
ها با برگزاری انتخابات رقابتی ســالم در امنیت و با مشــارکت حداکثری 

محقق کند.فرمانداران باید  از الان برای تشــکیل تیم اجرایی انتخابات 
افراد متخصص، متعهد، معتمد و دل سوز را شناسایی و نیروهای دل سوز 
و آماده به خدمت ادارات و دســتگاه های اجرایی را برای امر انتخابات به 
کارگیری کنند.مهاجر با بیان اینکه فرماندار باید به دنبال حل مســائل 
اصلی و مشــکلات مردم بوده و درگیر حاشــیه ها نشــود تا از مسائل مهم 
باز بماند، خاطر نشان کرد: همیشه گروهی هستند که چوب لای چرخ 
حرکت رو به جلوی دولت در اســتان گذاشــته و به هر بهانه ای درصدد 
هستند شما را با حواشی گوناگون متوقف کنند؛ لذا باید مراقبت لازم را 
داشته باشید. وی تصریح کرد: تمایل داریم اقتدار فرماندار در شهرستان 
حفظ شــده و خود او موضوعات و چالش های شهرســتان را با استفاده از 
ظرفیت نخبگانی شهرســتان، با اقتدار و اشِــراف حل و فصل کند و البته 

ما نیز کمک خواهیم کرد

اصفهان / گروه اســتانها :  امیر کشــانی رئیس پارلمان بخش 
خصوصی اصفهان در این دیدار با ابراز خرســندی از میزبانی از 
هیئت تجاری شهر کویته ایالت بلوچستان پاکستان در اصفهان 
اظهار داشــت: صنعت اصفهان در حوزه های گوناگون بســیار 
پیش رو است و شرط عملیاتی شدن مذاکرات در چنین جلساتی، 
اطلاع ما از نیازهای مردم پاکستان در حوزه های گوناگون است تا 
اتاق بازرگانی اصفهان میان تولیدکنندگان و بازرگانان اصفهانی 
و پاکستانی نقش واسط را ایفا کند.سردار محمد اقبال خلجی، 
رئیس اتاق بازرگانی شــهر کویته ایالت بلوچستان پاکستان نیز 
ضمن ابراز خرســندی از ســفر به اصفهان گفت: در بازدیدی که 
از نمایشــگاه ایران اکسپو داشتیم شاهد توانمندی های فراوان 
صنعتی و صادراتی ایران بودیم. همچنین همواره درباره وضعیت 
صنعت اصفهان و رتبه ممتاز تولیدات آن در ایران شنیده بودیم 

و تمایل داریم ارتباط موثری با تولیدکنندگان و تجار اصفهانی 
برقرار کنیم.وی با ابراز خرسندی از بهبود روابط ایران و عربستان 
و تأثیر این امر بر روابط با ســایر همســایگان، ابراز امیدواری 
کرد روابط کشورهای مسلمان همواره در مسیر پیشرفت باشد.

همچنیــن محمدرضا گل احمد، عضــو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی اصفهان با اشاره به عضویت ۳ هزار فعال اقتصادی در 
این اتاق بیان کرد: اعضای اتاق بازرگانی اصفهان هر کالایی که 
مردم پاکستان نیاز داشته باشند را با کیفیت بالا و قیمت مناسب 
تولید می کنند و آمادگی داریم فهرست کالاهای موردنیاز ایالت 
بلوچستان را به اطلاع شرکت ها و اعضای اتاق اصفهان برسانیم.

گل احمد به ظرفیت بالای اصفهان در حوزه توریســم ســلامت 
اشــاره و تصریح کرد: اصفهان با داشــتن بیمارستان ها و مراکز 
درمانی مجهز و پزشکان حاذق می تواند میزبان مردم پاکستان 

باشد.سید وحید دزفولی، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز با اشاره به تجربه خود از حضور در کشور پاکستان 
بیان کرد: مردم این کشــور بســیار مهربان و نوع دوست هستند 
و اشــتراکات زیادی میان دو ملت ایران و پاکســتان وجود دارد 
و آنچــه می توانــد قلب های دو ملت را به یکدیگر نزدیک تر کند، 
اســتحکام روابط اقتصادی اســت.وی با بیان اینکه پاکستان را 
کشــوری جدا از ایران نمی دانیم، افزود: مردم پاکســتان اقبال 
زیادی به محصولات ایرانی دارند و انواع تولیدات ایرانی در این 
کشور به فروش می رسد. اگر تحکیم روابط اقتصادی اصفهان و 
کویته با ایجاد یک دفتر تجاری در این شهر به طور جدی دنبال 
شــود، مراودات تجاری دو کشــور بسیار توسعه خواهد یافت و 
امیــدوارم تــا جایی که قوانین اجازه دهد، تجارت پایداری میان 

دو کشور رقم بزنیم.

به همراه جمعی از تجار ؛

کرد کستان با رئیس اتاق بازرگانی اصفهان دیدار  کویته ایالت بلوچستان پا رئیس اتاق بازرگانی شهر 

خبر  ویژه

گهی ابلاغ رای گهی ابلاغ رایآ آ
نظــر بــر اینکــه خانــم نازیــا قریشــی کارمنــد مرکــز آموزشــی درمانــی امــام رضــا)ع( تبریــز بــر اســاس رای هیــأت بــدوی رســیدگی بــه 
تخلفــات اداری کارکنــان ایــن دانشــگاه بــه اخــراج از دســتگاه متبــوع از طریــق عــادی از دســتگاه محکــوم گردیــده اســت لــذا بنــا بــه 
تجویــز مــاده 73 آئیــن دادرســی مدنــی بــه نامبــرده ابــاغ میگــردد کــه هرگونــه اعتــراض یــا مــدارک مســتند در رابطــه بــا پرونــده 
تخلفاتــی خــود دارنــد میتواننــد حداکثــر تــا یــک مــاه از تاریــخ نشــر آگهــی بــه نشــانی: تبریــز - خیابــان دانشــگاه جنــب باشــگاه اســاتید 
و کارمنــدان ســاختمان شــماره 4 معاونــت درمــان طبقــه ســوم )هیــات بــدوی رســیدگی بــه تخلفــات اداری کارکنــان دانشــگاه علــوم 

( تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت برابــر مقــررات اقــدام خواهــد شــد. پزشــکی و خدمــات بهداشــتی درمانــی تبریــز
معاونت توسعه مدیریت و منابع

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی تبریز
م / الف 3863   

گهی ابلاغ رای گهی ابلاغ رایآ آ
نظــر بــر اینکــه خانــم ســمیرا اســدالهی کارمنــد مرکــز آموزشــی درمانــی امــام رضــا)ع( تبریــز بــر اســاس رای هیــأت بــدوی رســیدگی بــه 
تخلفــات اداری کارکنــان ایــن دانشــگاه بــه اخــراج از دســتگاه متبــوع از طریــق عــادی از دســتگاه محکــوم گردیــده اســت لــذا بنــا بــه 
تجویــز مــاده 73 آئیــن دادرســی مدنــی بــه نامبــرده ابــاغ میگــردد کــه هرگونــه اعتــراض یــا مــدارک مســتند در رابطــه بــا پرونــده 
تخلفاتــی خــود دارنــد میتواننــد حداکثــر تــا یــک مــاه از تاریــخ نشــر آگهــی بــه نشــانی: تبریــز - خیابــان دانشــگاه جنــب باشــگاه اســاتید 
و کارمنــدان ســاختمان شــماره 4 معاونــت درمــان طبقــه ســوم )هیــات بــدوی رســیدگی بــه تخلفــات اداری کارکنــان دانشــگاه علــوم 

( تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت برابــر مقــررات اقــدام خواهــد شــد. پزشــکی و خدمــات بهداشــتی درمانــی تبریــز
معاونت توسعه مدیریت و منابع

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی تبریز
م / الف  3864    
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کوتاه از جامعه

یادداشت

« به مناسبت هفته ملی جمعیت  گار گزارش »روز  

ند می زند
ُ

نبض آینده جمعیت کشور ک
  سارا فهیم / روزگار

نرخ رشد جمعیت در پنج سال گذشته 
۵۰ درصد کاهش یافته است، به طوری 
که گفته می شود در سال ۱۴۲۹ از هر 
ســه ایرانی یک نفر سالخورده خواهد 
بود. این خبری اســت که چندی پیش 
معاون علوم پزشــکی کشور اعلام کرد. 
هرچنــد بایــد گفت، پیش تــر بارها 
و بارها کارشناســان و پژوهشــگران 
جمعیت نســبت به آنچه به »ابربحران 
جمعیت« تعبیر می شود، هشدار داده 
و خواستار اجرای صحیح سیاست های 
جمعیتی پیش از پایان فرصت و بسته 
شــدن پنجره جمعیتی شده بودند.از 
طرفی مطابق آمارهای رســمی ســال 
۱۳۹۵، رشــد جمعیت ۱.۲ بود و این 
عدد در سال ۱۴۰۰، ۵۰ درصد کاهش 
یافت. در سال ۱۳۹۹ نرخ فرزند آوری 
بــه ۱.۵ درصد رســید در حالی که در 
ســال ۱۳۹۵ این عدد ۲.۱ درصد بود 
و پیش بینی می شــود در سال ۱۴۰۵ 
به ۱.۲ درصد برسد. کاهش شدید نرخ 
جمعیت و باروری در حالی با شــتاب 
وصف نشــدنی به جلــو پیش می رود 
که لازم اســت هرچه سریع تر اقدامات 
عملی و درســت برای مقابله با بحران 
پیــری جمعیت در آینده انجام شــود. 
در ایــن بین »جوانی جمعیت« قانونی 
است که مهرماه ۱۴۰۰ با هدف اجرای 
صحیح سیاست های جمعیتی تصویب 
و لازم الاجرا شــد، اما پس از گذشــت 
حــدود دو ســال همچنان بــر زمین 
مانده اســت و گویــی خبری از اجرای 
صحیح و مناســب این قانون نیســت. 
ایــن قانون تکالیف مدیران دســتگاه 
هــا و متولیان بخش های مختلف را در 
راستای موضوع خطیر مواجهه با پیری 
جمعیت مشخص می کند، اما متأسفانه 
در ایــن زمینه به طــور کامل اقدامات 
مناسبی اجرا نشده است.طبق اصل ۸۵ 
قانــون جوانی جمعیت، این قانون تنها 
هفت ســال اعتبار و مهلت اجرا دارد، 
لذا فرصت اصلاح ساختار جمعیت نیز 

برای کشــور حدود پنج سال و در واقع 
در زمانی اســت که قانون اعتبار دارد.
گفتنی اســت؛ هفته ملی جمعیت هر 
ســاله با انتخاب یک شعار از ۲۴ تا ۳۰ 
اردیبهشت ماه برگزار می شود و شعار 
هفته ملی جمعیت سال ۱۴۰۲ با عنوان 
»سهم من از جوانی ایران؟« نامگذاری 

شده است. 

 فرصت کوتاه 5 ساله 
برای افزایش جمعیت

حمیدرضا علیــان زادگان، مدیرعامل 
بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام اظهار کرد: وضعیت فعلی 
نرخ رشــد جمعیت چنــدان مطلوب 
نیســت و نــرخ موالید ســال قبل این 
موضــوع را تایید می کنــد. اگرچه آن 
سقوطی که پیش بینی می شد کاهش 
پیــدا کرده اما بایــد برای آحاد جامعه 
وضعیت جمعیت کشور تبیین و ترسیم 
شود.وی با اشاره به فرصت کوتاه چهار 
تا پنج ســاله بــرای افزایش جمعیت و 
بــا بیان اینکه وضعیــت فرزندآوری و 
نرخ باروری مناســب نیســت، افزود: 
اگر این فرصت را از دســت دهیم وارد 

تهدیدات بعدی خواهیم شد.وی در این 
راســتا به تدوین اطلس جمعیت اشاره 
کرد و یادآور شــد: بنیاد ۱۵ خرداد به 
عنوان اعضای اصلی شــورای مرکزی 
جایــزه ملی جمعیت نقش رصد و اتاق 
وضعیت جمعیت در کشــور را در مرکز 
نوآوری جمعیت و خانواده این بنیاد بر 
عهده دارد. باتوجه به اینکه لازم اســت 
آمار وضعیت جمعیت کشور را به دست 
آورده و به روزرسانی کنیم، اطلس ملی 
جمعیت یکی از ابزارها برای ایجاد اتاق 
ملی جمعیت است.وی خاطرنشان کرد: 
در راســتای تدوین اطلس جمعیت، از 
طریق محوریت ســتاد ملی جمعیت، 
آمار را از مرکز آمار و ســایر بخش های 
مرتبط بــه دســت می آوریم.علیرضا 
اولیایی منش، معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران، هــم با تاکید بر 
اهمیــت صحبت با خانــواده ها درباره 
آسیب های تک فرزندی و سقط جنین 
اظهار کرد: لازم اســت با خانواده ها در 
خصوص آســیب های جمعیت کم و یا 
تک فرزندی صحبت شــود و بر ارتقای 
کرامــت مــادری و افزایــش جایگاه و 
منزلــت مــادر در خانواده هــا تأکید و 

آســیب ها و مشــکلات مرتبط با سقط 
یادآوری شود.

آینده جمعیت کشور وخیم است
هاشــم کارگر، رئیس ســازمان ثبت 
احوال کشور با توجه به هفته جمعیت 
درباره روز جمعیت، گفت: طبق دستور 
و فرمایشــات مقــام معظم رهبری که 
در ســال ۱۳۹۳ صادر و سیاست های 
مربــوط بــه جمعیت را ابــلاغ کردند؛ 
سازمان ثبت احوال پیشنهاد داد تا روز 
۳۰ اردیبهشــت ماه به عنوان روز ملی 
جمعیت در تقویم نام گذاری شود.این 
پیشنهاد سازمان ثبت احوال در شورای 
فرهنگ عمومی کشور تصویب و روز ۳۰ 
اریبهشت را به عنوان روز ملی جمعیت 
نام گــذاری کردنــد. وی درباره قانون  
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
افــزود: در قانــون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت یک سری تکالیف برای 
دســتگاه های گوناگون تعیین و به تبع 
آن  یک ســری از وظایف برای سازمان 
ثبت احوال  در نظر گرفته شد که ما در 
زمینه انجام این تکالیف، دادن امتیازها 
و شناسایی افراد ذی نفع در این قانون  و 

ارتباطی که باید با دستگاه های مختلف  
برقــرار می کردیــم را انجام دادیم.وی 
افزود: اگر قانون جوانی جمعیت توسط 
دستگاه های گوناگون که در این زمینه 
تکلیف دارند به درســتی انجام شــود، 
قطعا اتفاقات خوبی در زمینه جلوگیری 
از کاهش جمعیت خصوصاً نرخ باروری، 
تثبیت و بهبود این نرخ به وجود خواهد 
آمــد. کارگر درباره کاهش جمعیت در 
کشــور و پیــش روی جمعیت جامعه 
به ســمت پیری گفــت: درحال حاضر 
جمعیت کشــور ما به سمت سالمندی 
و پیــری رفتــه و اگر جلــوی کاهش 
جمعیت را نگیریم وضعیت سالمندی 
کشور شــدت پیدا می کند.وی درباره  
برنامه هــای دولت بــرای جلوگیری از 
کاهش جمعیت و سالخوردگی جامعه 
توضیــح داد: برســاس قانــون جوانی 
جمعیــت که توســط مجلس تصویب 
شــده، دولت ســیزدهم به طور جدی 
پای مســئله جمعیت ایســتاده است. 
وی تغییر نگرش را مهم ترین عامل در 
جلوگیری از کاهش جمعیت دانست و 
گفت: نگاه من در زمینه رشد جمعیت 
نگاه فرهنگی و نگرشی است. در موضوع 
جمعیت باید امتیازات و مشوقاتی برای 
افراد در نظرگرفت و به آن ها عمل کرد. 
همچنین باید نگرش افراد را نسبت به 
خانــواده و جمعیــت تغییر دهیم. این 
دوکار باید توامان با یکدیگر انجام شود. 
اگر قرار باشــد تحولی ایجاد شــود این 
تحــول از نگرش افراد باید آغاز شــود. 
البته امتیازاتی که برای تشــویق افراد 
درنظر گرفته می شود در تغییر نگرش 
افــراد مؤثر خواهــد بود. وی درباره راه 
حل بحران کاهش جمعیت توضیح داد: 
مرحله اولی که در زمینه جمعیت باید 
انجام شــود تسهیل ازدواج ها است. تا 
زمانی که ازدواج ها به صورت ســخت و 
ســنگین برگزار شود جوانان تمایلی به 
ازدواج نشان نمی دهند. زمانی که یک 
زندگی ســخت اداره شود بحث فرزند 

آوری را تحت شعاع قرار می دهد. 

7جامعه
وزیر علوم پاسخ  داد؛

 استادان رشته های 
 حذف شده از کنکور 

چگونه ساماندهی می شوند؟
وزیــر علــوم با اشــاره به حــذف ۴۰ درصد از 
رشــته های دفترچه کنکور اظهار کرد: شورای 
گســترش آمــوزش عالــی در طرحی مصوب 
کرده اســت که از این به بعد هرگونه توســعه 
رشــته های دانشگاهی باید پیوست اشتغال نیز 
داشــته باشد. وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
نیز برای اجرای این موضوع برنامه ریزی کرده 
اســت که رشته های کم متقاضی یا رشته هایی 
که در آینده شــغل مناســبی برای آنها نیست، 
محدود یا حذف شوند یا پذیرش دانشجو انجام 
نشود. محمدعلی زلفی گل ادامه داد: حذف ۴۰ 
درصد از رشته ها از دفترچه کنکور باید به صورت 
چــراغ خامــوش و با تدبیر انجام و با دقت همه 
موضوعات در نظر گرفته شود. چرا که انتشار نام 
دانشگاه یا رشته ها باعث ایجاد موجی از دغدغه 
و نگرانی بین دانشــجویان یا اســتادان خواهد 
شــد. در حال حاضر استادان رشته های حذف 
شــده از دفترچه کنکور از دانشگاه خود حقوق 
دریافت می کنند و انتشار این اخبار آنها را نگران 
خواهد کرد.وی درباره تعیین تکلیف اســتادان 
رشته های حذف شده از دفترچه کنکور عنوان 
کرد: با بازنگری در دروس یا رشــته ها یا ایجاد 
رشــته های جدید یا جایابی آنها در رشته هایی 
که به تخصص آنها مرتبط است، برای این اساتید 
چاره اندیشی می شود.زلفی گل در پایان با ذکر 
مثالی خاطرنشــان کرد: شــما در نظر بگیرید، 
استادی به تدریس در دانشگاه به شهر دیگری 
می رود و زندگی ایجاد می کند. بعد از آن، وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری به صورت یکباره آن 
رشــته را حذف کند و شــغل وی را بگیرد. این 
موضــوع باعث ایجاد چالش خواهد، در نتیجه 

باید با تدبیر این موضوع را پیشبرد.

کز غیردولتی  رئیس سازمان مدارس و مرا
خبر داد؛

بهبود عملکرد مدارس در دستور 
کار آموزش و پرورش

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی و 
توســعه مشــارکت های مردمی با بیان اینکه در 
آموزش و پرورش مدرسه، مرکز ثقل برنامه ریزی 
و سیاست گذاری هاســت، افزود: بهبود عملکرد 
مدارس و ارتقای کیفیت آموزشــی و تربیتی در 
مدارس در دستور کار وزارت آموزش و پرورش 
قــرار دارد.احمد محمــودزاده با تأکید بر اینکه 
مردم حق دارند به مدرســه بــا کیفیت، ایمن، 
ســالم در محله خودشــان دسترســی داشته 
باشــند، ادامــه داد: مدرســه اصلی ترین واحد 
تحــول و نوآوری اســت و تحــول باید از کلاس 
درس و مدرســه شــروع شود و همه  چیز باید در 
خدمت هویت بخشی و تعالی کیفیت مدرسه قرار 
گیرد. رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
و توســعه مشارکت های مردمی اضافه کرد: باید 
تقویت رویکرد مردمی سازی و مشارکت پذیری 
آمــوزش و پرورش بــا تأکید بر کاهش تمرکز و 
همچنین افزایش مدرســه محوری و توانمندی 
و اختیارات ارکان مدرســه، تقویت تأثیرگذاری 
و نقش آفرینی شوراهای آموزش و پرورش شهر 
و اســتان ها و مسؤولیت پذیری ویژه فرمانداران 
و اســتانداران در سازماندهی دستگاه ها و جلب 
مشارکت همگان برای اجرایی سازی سند تحول 
بنیادیــن، اهتمام جدی برای اســتقرار تعلیم و 
تربیت تمام ســاحتی و رشــد متوازن و متعادل 
شایســتگی های پایه در آمــوزش و پرورش در 
دستور کار شوراهای آموزش و پرورش در سطح 
کشــور قرار گیرد. وی در ادامه با تأکید بر اینکه 
شــوراهای آموزش و پرورش برای رســیدن به 
وضعیت مطلوب باید در چند حوزه تغییر اساسی 
پیدا کنند، افزود: در حوزه های تخصصی همچون 
مسائل مربوط به برنامه درسی، آموزشی، تقویم 
درســی و رویکردهای فرهنگی و تربیتی، ورود 
عالمانــه باید داشــته باشــند. البتــه به خاطر 
ویژگی هــای ذاتی این نهــاد مثل توان دخالت 
در عناصر بومی و منطقه ای باید به شورا وسعت 
اختیارات بیشــتری داده شود و با الگوی بومی، 
زمینــه ورود کنشــگران مردمی عرصه تعلیم و 
تربیت به بدنه شورا فراهم شود تا بتوان برای رشد 
و پرورش دانش آموزان، برنامه ریزی اساسی کرد. 
محمــودزاده اضافه کــرد: به منظور بازنگری در 
قانون شوراهای آموزش و پرورش و بازنگری در 
مدل های مشترک و تدوین الگوی بومی با نگاهی 
به توان درون زا در آموزش و پرورش، تبیین نظام 
جامع مشارکت در دستور کار قرار گرفته است. 
معــاون وزیر آموزش و پرورش همچنین با بیان 
اینکه ۵۰۱۸ جلســه شورای آموزش و پرورش 
در ســال تحصیلی جاری تشــکیل شده است، 
گفت: جلســات شوراهای آموزش و پرورش ۲۵ 
هزار و ۲۶ مصوبه داشــته اســت که ۸۷ درصد 
اجرایی شــده اســت و بیشتر آنها هم هم مربوط 
به موضوعات آموزشی و پرورشی و تربیت بدنی، 

نوسازی و پژوهی است.

 معاون پرستاری وزارت بهداشت 
توضیح داد؛

تشریح آخرین وضعیت پرداخت 
حقوق پرستاران  

معــاون پرســتاری وزارت بهداشــت درباره 
آخرین وضعیت پرداخت حقوق پرســتاران بر 
اساس قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری،   
اظهار کرد: در ســال ۱۴۰۱ مجموعه اعتباری 
کــه از بودجه ۵۰۰۰ میلیــارد تومانی تعرفه 
گذاری خدمات پرســتاری از سازمان برنامه و 
بودجه به بیمه های پایه پرداخت شــده است، 
۳.۴ همــت )هزار میلیارد تومان( بوده اســت 
کــه بخش اعظم مقادیر مربوط به ســازمان 
بیمه ســلامت طی دو نوبت به دانشــگاه های 
علوم پزشــکی بازتوزیع شده است.البته شاید 
موارد محدود و موردی وجود داشــته باشــد 
که هنوز بازتوزیع انجام نشــده باشــد، اما بالغ 
بر ۹۵ درصد دانشــگاه های علوم پزشــکی از 
این محــل دریافتی داشــته اند.دکتر عباس 
عبادی درباره بودجــه تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری در ســال ۱۴۰۲ بیان کرد: یکی از 
اتفاقــات خوبی کــه افتاد این بود که با کمک 
مجلس شورای اسلامی،   تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری مانند ســایر تعرفه های درمانی در 
سرانه سلامت جای گرفت و وقتی این موضوع 
وارد سرانه سلامت می شود دیگر کف و سقفی 
برای آن قائل نیســتیم. بر این اساس بسته به 
علمکرد هر پرستار بیمه ها مکلف به پرداخت 
وجوه هســتند.وی در پاســخ به سوالی درباره 
تکلیف محاســبه مبالغ تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری که قرار بود از اول دی ماه ۱۴۰۰ 
در نظر گرفته شود، تصریح کرد: سازمان های 
بیمه گر تعهدی در نهاد ریاســت جمهوری در 
حضــور معاونت اجرایی به وزارت بهداشــت 
دادنــد کــه باید در رابطه با ســه ماهه پایانی 
سال قبل هم پرداختی داشته باشند. البته این 
کار  هنوز انجام نشــده اســت و فعلا به عنوان 
طلب همکاران پرســتار شناخته می شود و ما 

پیگیر وصول آن هستیم.

 رئیس سازمان داوطلبان 
جمعیت هلال احمر اعلام کرد؛

پویش هلال احمر برای خرید 
کتاب در مناطق محروم

رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر 
گفت:  یکی از خدمات و اهداف جمعیت هلال 
احمر کشــورمان ارائه خدمات بشردوستانه و 
استفاده از ظرفیت های مردمی برای انجام امور 
داوطلبانه و مردم یاری اســت. در همین راستا 
نیز ســازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر با 
مشــارکت یکی از بانک های کشور طرحی به 
نام »کتاب آباد« را به اجرا درآورد که در واقع 
یک پویش سراسری برای استفاده از مشارکت 
مردم در تجهیز کتاب خانه های مناطق محروم 
اســت.وحید سلیمی با بیان اینکه این پویش 
همزمان با هفته کتاب و نمایشگاه بین المللی 
کتــاب تهران برگزار شــده اســت، گفت: در 
اجــرای این طــرح شــهروندان می توانند از 
طریــق تماس با کددســتوری۱۰#*۱۱۲* 
در اجرای این طرح مشارکت کنند.سلیمی با 
بیان اینکه کمپین کتاب آباد با شعار آگاهی و 
آبادی فعالیت خود را آغاز کرده اســت، گفت: 
شــهروندان می توانند از طریق شماره گیری با 
این کد دســتوری مبالغی شامل ۱۰، ۲۰، ۵۰ 
و هر مبلغ دلخواه دیگری را برای مشارکت در 
این طرح پرداخت کنند. تمامی مبالغی که از 
طریق این کد دســتوری پرداخت شود، صرفا 
بــرای تجهیــز کتاب خانه ها و خرید کتاب در 
مناطق محروم و کمتربرخوردار کشــور صرف 
خواهد شد و گزارش آن همچون دیگر اقدامات 
داوطلبانه جمعیت هلال احمر به اطلاع مردم 

خواهد رسید..

سرپرست وزارت آموزش و پرورش:

 سرانه مدارس از مهر 1402 
 بدون واسطه به حسابشان 

واریز می شود
سرپرست وزارت آموزش و پرورش درباره تغییر 
روند پرداخت سرانه به مدارس با مصوبه مجلس 
برای سال تحصیلی جدید، گفت: از مهم ترین 
تحولات ســال تحصیلی پیش رو این است که 
در آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۲ سرانه های دانش 
آموزی مدارس اعمم از ســرانه های آموزشی، 
فرهنگی و تربیتی، مستقیم و بدون واسطه به 
حســاب مدارس واریز می شــود و واسطه بین 
مدرسه و خزانه برای اولین بار برداشته خواهد 
شــد.از ســوی دیگر سرانه  ها نســبت به سال 
گذشــته رشد خوبی داشــته که انتظار داریم 
در ســال تحصیلی آینده شــاهد تحول مثبتی 
در مدارس باشــیم. رضا مراد صحرایی در ادامه 
تصریح کرد: باز کردن دست مدیران و تفویض 
اختیار به آن ها در دستور کار آموزش و پرورش 
قرار دارد و مدرسه محوری با هدف هر مدرسه 
یک کانون تربیت از اقدامات جدیدی است که 
شروع شده و برخی از این موارد نیاز به اصلاحات 
قانونی دارد که پیگیری می شود و برخی دیگر 
کــه قابلیت اجرایی دارد از تابســتان پیش رو 

اجرا خواهد شد.

خبر ویژه

رئیس شورای عالی استان ها با اشاره به ضرورت توسعه حمل ونقل عمومی، 
گفت: با تاکید دولت و مدیران شــهری، امســال اعتبارات مناسبی معادل 
۸۰ درصد بودجه برای توسعه و نوسازی حمل و نقل عمومی کلانشهرها 
اختصاص یافت.  پرویز سروری افزود: با توجه به افزایش جمعیت، میزان 
سفرهای شهری مردم در شهرهای بزرگ از جمله تهران زیاد شده است ولی 
نکته اینجاست که در سال های اخیر متناسب با رشد جمعیت، ناوگان حمل 
و نقل عمومی توسعه نیافته است.وی ادامه داد: در برخی شهرها از جمله 
تهران نه تنها ناوگانی در این ســال ها اضافه نشــد، بلکه برخی از اتوبوس ها 

نیز به دلیل فرســودگی از رده خارج شــد که سبب کمبود جدی در ناوگان 
اتوبوســرانی هستیم.وی یادآوری کرد: مدیریت شهری با همکاری دولت 
و وزارت کشــور تفاهمنامه هایی برای اضافه شــدن اتوبوس در کلانشهرها 
منعقد کردند که در صورت تحقق، امســال جهش مناســبی در توســعه 
حمل و نقل عمومی خواهیم داشت.به گفته او، به طور متوسط ۸۰ درصد 
از بودجه امسال مدیریت شهری کلانشهرها به توسعه حمل و نقل عمومی 
اختصاص یافته اســت.گفتنی اســت، کمبود و فرسودگی ناوگان اتوبوس 
یکی از مشکلات جدی تهران در حوزه حمل و نقل عمومی پایتخت است.

رئیس شورای عالی استان ها:

80 درصد بودجه امسال کلانشهرها صرف توسعه حمل و نقل عمومی می شود

اینفوگرافی 

روش های 
 صرفه جویی 

در مصرف آب را 
اینجا ببینید

این روز ها که کمبود 
آب و بحث تنش آبی 
در هر استان و شهری 

مطرح می شود، بنابراین 
موثرترین راه مدیریت 

مصرف و صرفه جویی را 
در اینفوگرافی مشاهده 

می کنید.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران اعلام کرد؛

اعلام لیست ساختمان  های ناایمن 
تهران به دستگاه قضا 

مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران اظهار کرد: 
ساختمان های ناایمنی که قدمت زیادی دارند یکی از معضلات اساسی شهر تهران 
هســتند، در ســاختمان های جدید مشــکل خاصی نداریم. حدود ۱۲ سال است 
که ســاختمان هایی که بالای شــش طبقه هستند از آتش نشانی تاییدیه دریافت 
می کنند و خوشبختانه اتفاق خاصی در این زمینه نداشتیم و مشکل ما عمدتاً با 
ســاختمان های قدیمی اســت. قدرت ا... محمدی افزود: ساختمان هایی که پیش 
از قوانین ساخته شده اند و همه نوع کاربری از اداری، تجاری، مسکونی و صنعتی، 
دولتی و خصوصی در آن وجود دارد. ساختمان های جدید به دلیل الزام بر دریافت  
پایان کار، موظف به انجام اقدامات مربوط به سازمان آتش نشانی هستند بنابراین 
دستورالعمل ها را انجام می دهند. از ابتدای سال قبل، دستگاه قضا همکاری بسیار 
خوبی را با ســازمان آتش نشــانی شــهرداری تهران آغاز کرد و ما سال گذشته در 
همین زمان ۱۲۹ ســاختمان ناایمن داشــتیم که سال ها در همین عدد مانده بود، 
ســاختمان هایی بســیار پرخطر که جزو خط قرمزها بودند و همواره نگرانی های 
متعددی در رابطه با این ســاختمان ها داشــتم مبادا اتفاقی رخ دهد.وی افزود: با 
ورود دستگاه قضا و جلساتی که به دفعات با مالکان ساختمان های ناایمن داشتیم 
بعضی از مالکان پای کار آمدند و تشــکیل پرونده دادند، دســتورالعمل را دریافت 
و شــرکت مجری خود را انتخاب کردند و حتی عده ای از مالکان ســاختمان های 
ناایمن، تا مرز تایید ایمنی ســاختمان نیز پیش رفتند.اما متاســفانه مالکان حدود 
۹۵ ساختمان ناایمن، تاکنون اقدام خاصی را آغاز نکرده اند که سازمان آتش نشانی 
اخطارهای لازم را به آنها ارائه کرده و طی روزهای آینده )تا پایان اردیبهشت ماه( 
مکاتبات سازمان آتش نشانی با دستگاه قضایی مبنی بر اعلام نام، نشانی و هویت 
ساختمان ها به دستگاه قضایی انجام می شود. محمدی بیان کرد: دستگاه قضایی 

با مالکان این۹۵ ساختمان  برخورد قانونی خواهد کرد.
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کمیسیون معاملات شرکت معدنی و صنعتی گل  گهر 

کنســانتره  تــن  هــزار  "شــصت)60(  دارد  نظــر  در  گهــر  گل  صنعتــي  و  معدنــي  شــرکت 
ســنگ آهن بــا عیــار 66.50 درصــد" را از اســکه شــهید رجایــی بندرعبــاس بــا شــرایط تحویــل 
بــه صــورت FOB از طریــق برگــزاری مزایــده عمومــی بــه فــروش برســاند. لــذا متقاضیــان مــي 
تواننــد بــه منظــور دریافــت اســناد مزایــده و همچنیــن اطــاع از شــرایط مزایــده بــه وبســایت 
ایــن شــرکت بــه نشــانی:  www.geg.ir بخــش مناقصــه و مزایــده مراجعــه نماینــد. لازم بــه 
ــر تــا ســاعت 14:00 روز دوشــنبه مــورخ  ذکــر اســت پــاکات پیشــنهادی مــی بایســت حداکث
1402/03/01 بــه نشــانی: دفتــر کمیســیون معامــات مجتمــع ســیرجان  )کیلومتــر 50 جــاده 
ــنبه  ــه ش ــاعت  10:00 روز س ــاکات رأس س ــایی پ ــخ بازگش ــود. تاری ــل داده ش ( تحوی ــیراز ش

مــورخ 1402/03/02  در محــل دفتــر کمیســیون معامــات مجتمــع ســیرجان خواهــد بــود.

Analysis %

Min 66.50 Fe

Min
Max

24
28 FeO

Max 0.05 P

Max 1.2 S

Max 2.5 SiO2

Max 0.5 Al2O3

Max 0.9 CaO

Max 2.5 MgO

7 Moisture Max

98%<3mm
80%<0.45 mm Size Ave

گردشگری

5 جایگزین رایگان برای فتوشاپ
خوشبختانه، اپلیکیشن بی شماری برای ویرایش 
عکس وجود دارد که می توانید به صورت رایگان 
از آن ها اســتفاده کنید؛ در اینجا تعداد محدودی 

از آن ها معرفی می شود:

Photopea
اپلیکیشن Photopea یکی از بهترین گزینه های 
رایگان برای رفع نیاز های پیشرفته ویرایش عکس 
اســت. این برنامه شــامل انبوهی از ابزار ها مانند 
 Spot healing و lasso select، eyedropper
 jpg، است و نه تنها از فایل های استاندارد Brush
png و.gif، پشــتیبانی می کند، بلکه از فایل های 
Adobe Photoshop، Illustrator، XD و حتــی 

GIMP نیز پشتیبانی می کند.

Pixlr
چیزی که Pixlr را به یکی از بهترین ویرایشگر های 
عکس آنلاین تبدیل می کند، این واقعیت اســت 
کــه هم طراحان آماتــور و هم طراحان حرفه ای 
را مــورد توجــه قرار می دهد. دارای دو نســخه 
متمایز: Pixlr X و Pixlr E. اســت. برای کســانی 
که نسبتاً در زمینه ویرایش عکس تازه کار هستند، 
Pixlr X یک نقطه شــروع عالی اســت. این برنامه 
با ابزار های اساســی مــورد نیاز برای ویرایش هر 
تصویر، از جمله ابزار جعبه متن، برش و چرخش، 
و افکت ها همراه است. از طرفی برای کسانی که به 
دنبال ابزار های پیشرفته تری هستند می توانند از 

Pixlr E استفاده کنند.

beFunky
در نگاه اول، BeFunky مانند یک ویرایشگر عکس 
ساده به نظر می رسد، اما در واقع با کمتر از ۵۰ ابزار 
مختلف بســته بندی شده است. این موارد شامل 
ابزار هــای اصلی، به علاوه یک پانل جداگانه برای 
ابزار های لمسی مانند رفع لک، سفید کردن دندانه 
ها، و نازک کاری است. همچنین بیش از ۳۰ افکت 
قابل استفاده و همچنین طیف وسیعی از فریم ها، 
پوشش ها و بافت ها وجود دارد که می توانید به یک 
تصویر اضافه کنید.اگر کاربران رویکرد سریع تری 
را برای ویرایش ترجیح می دهند، ویراســتاران به 
راحتی می تواننــد از تقویت کننده تصویر هوش 
مصنوعی BeFunky استفاده کنند. این می تواند 
تصاویر را تنها با یک کلیک بهبود بخشــد، و شما 
را از دردسر امتحان کردن ابزار های جداگانه نجات 
دهد. با این حال، اگر ویراستاران بخواهند از این 
ابزار های هوش مصنوعی بدون دریافت واترمارک 
در طراحی خود اســتفاده کنند، باید به نســخه 

پریمیوم ارتقا یابند.

Adobe Express
شــاید فتوشاپ کمی گران باشد. کاربران ممکن 
اســت بخواهنــد برنامه رایــگان ویرایش عکس 
Adobe را بررسی کنند: Adobe Express. این 
یــک ابزار آنلاین اســت که بــرای ثبت نام نیازی 
به کارت اعتباری یا اشــتراک ندارد. ویراســتاران 
می تواننــد از آن برای بــرش و حذف پس زمینه 
هــر تصویر، برش و ادغــام کلیپ های ویدیویی، 
ویرایــش و ادغام فایل هــای PDF و موارد دیگر 
اســتفاده کنند. بر خلاف رابــط کاربری درهم و 
برهم فتوشــاپ، Adobe Express تمیزتر است 
و منو هــا و ابزار هــای کمتری فضا را پر می کند و 
برای مبتدیان طراحی یک انتخاب ایده آل است.

دریاچه گنج؛

دریاچه افسانه ای تخت سلیمان

برای آن ها که اهل ماجراجویی هستند، کم نیستند 
جاهایی که بتوان سراغشان رفت.

در همین ایران خودمان هنوز هم جاهایی هستند که 
به خوبی می توانند حس ماجراجویی و هیجان را ارضا 
کنند. در ۴۵ کیلومتری شهرستان تکاب و در استان 
آذربایجان غربی، دریاچه ای هست که به دریاچه گنج 
معروف است. این دریاچه در محوطه  باستانی تخت 
سلیمان قرار گرفته و علت نام گذاری این دریاچه به 
دریاچه  گنج، باوری قدیمی اســت. عده ای از بومیان 
عقیــده دارنــد در طی ادوار مختلف تاریخ، گنج های 
زیادی در این دریاچه پنهان  شده است. البته جالب 
است بدانید تاکنون هیچ سندی مبنی بر پیدا شدن 
گنج به دست باستان شناسان نرسیده و این نشان از 

خطرناک بودن راه پیدا کردن گنج می دهد.
 بهترین فصل سفر از ماه اردیبهشت تا تیر است؛ با این 
حال در همه ایام سال این دریاچه، جلوه های دیدنی 
خود را دارد. در بهار و تابستان با ورود به محوطه تخت 
سلیمان، دریاچه همچون برکه ای خنک و آرام به نظر 
می رسد و مناظر سبز در اطراف به چشم می خورند. در 
پاییز و زمستان با سرد شدن هوا به ویژه در زمستان، 
بخار ملایمی از ســطح آب بلند می شــود و جلوه ای 

خاص را پدید می آورد.
از دوران باستان این محوطه به دلیل داشتن شرایط 
خاصی مورد توجه پادشاهان ایران و جهان بوده است.
 کوروش پس از غلبه بر پادشــاه لیدیه، شاه شکست 
خــورده را بــا خود به ایــران آورد و در مکانی نزدیک 
همدان اقامت داد؛ اما تمام خزانه و اشیاء قیمتی او را 
بــه عنوان نذر در آب این دریاچه انداخت. همچنین 
در دوره هــای متمادی که جنگ های بین ایرانیان و 
رومیان در می گرفت، ساکنان این مناطق اموال نفیس 
خــود را بــه عنوان نذر به این دریاچه می ریختند. به 
طوری که گفته می شــود وقتی در ســال ۳۶ قبل از 
میلاد مســیح، این مکان توســط سردار »رومی« به 
محاصــره درآمد، نگهبانان آتشــکده و معبد ناهید، 
اشــیاء قیمتی و گنجینه اموال خود را به داخل این 

دریاچه ریخته اند.
 بنابرایــن بــا توجه به اینکه در هیچ دوره ای از تاریخ، 
امکان دسترسی به عمق این دریاچه وجود نداشته، 
می تــوان امیدوار بود که مقــدار زیادی از نذورات و 
گنجینه های ایران باســتان و ســایر ملل، همچنان 
در کــف ایــن دریاچه مرمــوز باقی مانده باشــند. 
بحث برانگیزتریــن گنجی که ممکن اســت در کف 
دریاچه وجود داشته باشد، انگشتر حضرت سلیمان 
است. براساس باورهای عامیانه، کل مجموعه تخت 
سلیمان، توسط نیروهای ماورایی ساخته شده که از 
حضرت ســلیمان فرمان می بردند. وی انگشتری در 
دست داشت که تمام قدرت خود را از آن می گرفت. 

کاهش می دهد لزایمر را  آ ورزش تنفسی ریسک ابتلا به 
تمرینات تنفسی می تواند سطح پروتئین کلیدی مرتبط با 
آلزایمر را تغییر دهد.یک مطالعه جدید نشان می دهد ورزش 
تنفســی ممکن است به کاهش خطر زوال عقل کمک کند.

شرکت کنندگان در تمرینات تنفسی ساده دو بار در روز به 
مدت چهار هفته شــرکت کردند.در پایان مطالعه، محققان 
سطوح پایین تری از پروتئین های کلیدی مرتبط با بیماری 
آلزایمر را در خون آنها یافتند.تمرینات تنفســی ســاده که 
با کاهش اســترس مرتبط هســتند شامل یوگا، مدیتیشن و 
ایجاد تعادل در بدن هستند. تحقیقات جدید نشان می دهد 

که تنفس ممکن اســت خطر ابتلاء به بیماری آلزایمر را نیز 
کاهش دهد.محققان دریافتند که تکنیک های تنفســی که 
ضربان قلب را کاهش می دهد، تجمع آمیلوئید و تاو را که در 
خون اندازه گیری می شود، کاهش می دهد.به گفته محققان، 
نحوه تنفس ما بر ضربان قلب ما تأثیر می گذارد، که مستقیماً بر 
سیستم عصبی و نحوه تولید و پاکسازی پروتئین ها توسط مغز 
تأثیر می گذارد.تصور می شود که تجمع پپتیدهای آمیلوئید 
بتا، به ویژه آمیلوئید بتا ۴۰ و ۴۲، به انحطاط شناختی مغز 
به عنوان بخشی از بیماری آلزایمر منجر می شود. تحقیقات 

نشــان می دهد که بزرگسالان سالمی که هنوز علائم تجمع 
آمیلوئید در مغز ندارند، اما آمیلوئید بتا ۴۰ و ۴۲ در خون دارند، 
در معرض خطر بیشتر ابتلاء به آلزایمر در آینده قرار دارند.
نویسندگان این مطالعه از دانشگاه کارولینای جنوبی حدس 
می زنند که مکانیســم های مختلفی وجود دارد که از طریق 
آنها تغییر الگوهای تنفسی می تواند بر تجمع پروتئین های 
آلزایمر در مغز تأثیر بگذارد، اما برای کشــف مکانیســم های 
خاص و چگونگی تأثیر آنها بر خطر کلی زوال عقل، تحقیقات 

بیشتری لازم است.

دریچه علم

عکس روز 

» چهار هزار هفته«؛

مدیریت زمان برای انسان فانی
حتی اگر قرار باشــد صد  و بیست سال هم عمر کنیم، 
بازهم می دانیم که یک انســان فانی هستیم و زمان 
محدودی را برای زندگی در اختیار داریم اما جای نگرانی 
نیست چون الیور برکمن در کتاب چهار هزار هفته به 
ما می آموزد چطور این زمان محدود را مدیریت کرده 
و نهایت استفاده را از آن ببریم. این اثر که زبان طنز و 
کنایه را برای بیان آموزش های خود انتخاب کرده است، 
از کتاب های پرفروش نیویورک تایمز به شمار می رود. 
خب، واقعیت این است که هرچقدر هم زندگی را دوست 
داشته باشیم، ناچاریم سرانجام یک روز با مرگ روبه رو 
شویم و برای همیشه با دنیای زنده ها خداحافظی کنیم. 

الیور برکمن با یک حساب سرانگشتی در کتاب چهار 
هزار هفته به شما ثابت می کند که میانگین طول عمر 
انسان ها چیزی حدود هفتاد تا هشتاد سال است و با 
این حساب، هر کدام از ما حدوداً چهار هزار هفته برای 
زندگی وقت داریم. به همین سادگی! اما آیا این مدت 
برای برآورده شدن آرزوهای ریزودرشت ما کافی است؟ 
البته که نه! باید یاد بگیریم که در کمترین زمان بیشترین 
فعالیت را داشته باشیم. همه ما از همان دوران کودکی 
با اهمیت زمانبندی آشنا شــده ایم و قطعاً بارها آن را 
امتحان کرده ایم. پس زمان بندی کردن برای هیچ کدام 
از ما مفهوم جدیدی نیست. اما قطعا وقتی در کودکی 
داشتیم برای امتحان ریاضی هفته ی بعد برنامه ریزی 
می کردیم، این فکر از ذهن ما نگذشته که شاید روزی 
مجبور باشیم برای باقی عمر خود برنامه ریزی کنیم. الیور 

برکمن در کتاب چهار هزار هفته نکته های تازه ای برای 
شما دارد که برای رسیدن به هدف هایتان به آن نکته ها 
نیاز خواهید داشت.ناگفته نماند اگرچه در دنیای مدرن 
سرعت همه ی کارها نســبت به گذشته چندین برابر 
شده اما به همان نسبت هم بلندپروازی ها و آرزوهای 
انسان ها رشد کرده است. پس هر جور که به قضیه نگاه 
کنیم می بینیم برای رسیدن به همه ی خواسته های خود 
در زندگی باید برنامه ی دقیقی بچینیم و طبق آن عمل 
کنیم. کتاب چهار هزار هفته مملو از راهکارهای ساده و 
کاربردی است که به شما یاد می دهند خود را با تغییرات 
دنیای امروز مطابقت دهید. نگاه منطقی و واقع گرایانه ی 
نویسنده همراه با نکته های فلسفی و روانشناختی که 
برای شما بیان می کند، باعث می شــوند با چشم باز 

زندگی و حقایق آن را ببینید.

کتابکده 

فناوری

برنده سیمرغ بلورین بهترین طراحی صحنه از سی و نهمین جشنواره فیلم فجر 
گفت: اقتباس سینمایی راهی است که سینما می تواند به کمک کتاب خوانی بیاید 

و این همان تجربه ایست که جهان پشت سرگذارده است.
سهیل دانش اشراقی در پاسخ به این پرسش که چرا کتاب و تصویر آن در طراحی 
صحنه تولیدات سینمایی بسیار مهجور است، بیان کرد: کتاب و کتابخوانی باید 
به شخصیت بیاید. اگر برای زیبایی شناسی کتاب را در صحنه بگذاریم این کار 
معماری داخلی می شود اما من که طراحی صحنه را انجام می دهم به دانه دانه 
پارامترهای شخصیتی یک کاراکتر توجه می کنم. طراح صحنه سریال رهایم کن 
)شهرام شاه حسینی ۱۴۰۱( ادامه داد: مثلا شخصیت محسن تنابنده در سریال 
رهایم کن اساسا با روحیاتی که دارد بعید است که کتابی دستش بگیرد و بخواند. 
وی تاکید کرد: کار من اثرگذاری روی جامعه نیست. کار من این است که روی فیلم 
اثرگذار باشم یعنی قصه ای که فیلمساز به من می دهد؛ و براساس فیلمنامه ای که 
به من داده می شود، نظرات فیلمساز و شخصیت هایی که دارم را براساس خانه و 
زندگی و محل کار این شخصیت ها را بیان کنم. طراح صحنه فیلم سینمایی خائن 
کشی )مسعود کیمیایی ۱۳۹۹( اظهار داشت: بر اساس این موارد یک کاراکتر می 
تواند در خانه اش کتابخانه داشته باشد و من هم گذاشته ام و مواردی که شرایط را 
نداشته قطعا نگذاشته ام. این هدف بر عهده من نیست و بر عهده نویسنده فیلمنامه 
و یا فیلمسازی است که چنین چیزی را می خواهد یا نمی خواهد.دانش اشراقی 

یادآور شد: از نظر من به زور وارد کردن یک مولفه یا مواردی خاص در یک قصه 
درست نیست. چرا که در این شرایط به تصویر کشیدن کتاب شکلی از دکوری 

و مد است.طراح صحنه فیلم سینمایی مسخره باز )همایون غنی زاده ۱۳۹۷( 
بیان کرد: البته این موضوع فقط مختص ما نیست و باید گفت که در کل دنیا این 
کتابخوانی تحت تاثیر فناوری کم شده است.وی افزود: در چنین شرایطی دست 
من طراح صحنه بسته است مثلا برای طراحی خانه یک کارگر معدن من نمی 
توانم با انتخاب خودم کتابخانه قرار دهم؛ آن هم زمانی که طرف رادیو در خانه 
ندارد چه برســد به کتاب. طراح صحنه فیلم سینمایی روز صفر )سعید ملکان 
۱۳۹۸( خاطرنشان کرد: موضوع اهمیت کتاب باید در قصه ها وارد شود. از سوی 
دیگر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید مجوز و اجازه دهد که براساس بخشی 
از کتابهایی که بیرون آمده است فیلم و ســریال ساخته شود؛ مثلا زخم کاری 
)محمدحسین مهدویان ۱۴۰۰( اقتباس از یک رمان )رمان بیست زخم کاری 
نوشته محمود حسینی زاد( است و یا سریال یاغی )محمد کارت ۱۴۰۱( اقتباس 
از رمان سالتو )نوشته مهدی افروزمنش( است.وی افزود: موفقیت این آثار باعث 
می شود که مردم به سراغ کتاب ها بروند و به کتاب و کتابخوانی علاقمند شوند؛ 
همان اتفاقی که در جهان می افتد و مردم به سراغ کتاب هایی که از آنها اقتباس 
شده است، می روند و می خوانند و وقتی می بینند که اثر خوب است، ترغیب می 
شوند و دو کتاب دیگر آن نویسنده را هم می خوانند. دانش اشراقی گفت: این 
اقتباس های سینمایی راهی است که سینما می تواند به کمک کتابخوانی بیاید؛ 

و این همان تجربه ای است که جهان پشت سرگذارده است.

چهره ها  

سهیل دانش اشراقی:

 اقتباس سینمایی؛ وقتی سینما 
به یاری کتاب می آید

 لک لک های دریاچه زریوار/منبع : میزان


